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Zadnji puta na naslonicl

Uspomene ratnika



Borba za titulu
Ključna je tema ovog broja borba za titulu. Kako za onu koja nas
najviše zaokuplja, vozačkog prvaka za 2009., tako i onu za koju
nažalost moram priznati da je u općem stanju stvari daleko važnija,
borbu za titulu predsjednika Svjetske automobilističke federacije.
Politika je, eto, duboko prodrla i ovdje. Mlađim generacijama
možda zvuči nevjerojatno, ali postojalo je razdoblje kada je politika
bila percipirana kao sporedna, ne naročito bitna aktivnost, kada čak

nismo niti znali tko su ljudi koji nas zastupaju. Iskreno se nadam da to ne znaju ni današnja
djeca, ali političari su postali medijske zvijezde i ne možemo pobjeći od njihove prisutnosti
u svim medijima.
Nekada, dok nisu iskakali iz pašrete, preskakali smo političke emisije na tv-u i tih nekoliko

stranica u novinama (osim ako ne bismo naletjeli na neko smiješno ime pa se poslije u školi
sprdali s njim - vječni favorit bio je stanoviti Gojko Ubiparip), koncentrirajući se na bitno.

Danas, čak ni časopis o Formuli I ne može bez politike, barem one koja neposredno
odlučuje o našem najdražem sportu. Nažalost, u zadnjih nekoliko godina politika je postala
nerijetko i bitnija od samog showa - treba se samo sjetiti skandalozne scene kruženja šest
bolida po Indianapolisu za potvrdu toga. Nebulozne ideje i promjene naprečac obilježile su
jedno čudno razdoblje traganja za identitetom, kulminirajući u skandaloznoj, no pitanje je li
i konačnoj, odluci o napuštanju KERS-a, jedinog uistinu potencijalno zanimljivog tehni-
čkog noviteta u zadnjih dosta godina, nakon samo jedne sezone i prorraćenih, po nekim
procjenama, gotovo milijarde dolara. Formula I na velikoj je prekretnici: nastaviti nositi bak-
lju vrhunca automobilističkog sporta i tehnološkog razvoja, pa i pod cijenu dosadnih utrka i
dominantnih momčadi, ili se pretvoriti u još jednu zabavu za mase, u europski NASCAR.
Tehnološka i budžetska ograničenja vode ovome drugom, gotovo neminovno, no je li to
pravi put? I je li ispravan put kojim bi FI poveo Todt ili Vatanen (ako Vatanen uopće ima
ideju kamo bi je poveo)? Iskreno, ne znam. A dojma sam da ne znaju ni mnogo od mene
pametniji i na mjestima gdje se donose odluke pozicionirani ljudi. Ono što znam jest da
ćemo sljedeće godine gledati borbu Alonsa i Masse u Ferrariju, Hamiltona u McLarenu,
Kubice u Renaultu, Vettela u Red Bullu, vjerojatno Buttona i Rosberga u Brawnu ...Najbolje
momčadi imat će po sebi raspoređene iznimne, uglavnom mlade i izrijekom iznimno talenti-
rane vozače, što će generirati i napetost i dodatno razbuktavanje već rasplamsalih navijačkih
strasti. A to što će u njihovim bolidima biti sve višejednakih, zajedničkih ili tipski toliko
usko specificiranih dijelova da neće biti prostora za kreativnost i zaobilaženje propisa, iona-
ko vjerojatno ne brine većinu navijača. Kao ni to što umjesto živopisnih likova poput već
otišlih Rona, Flavia i drugih dolazi kultura bezličnih, kloniranih i korporativno govorećih
ljudi koji se spremaju ugasiti i zadnje iskrice osebujnosti i originalnosti Formule I i pretvoriti
je u još jedan odjeljak velikog Stroja za sjajnu zabavu i zgrtanje novca. Ari ilijean, svejedno,
za manje od deset godina imat ćemo sport u kojem će nastupati pobjednici reality natjecan-
ja, sponzorirani od strane tv kuća. Ako želite da sljedeće nedjelje Štefek nastupi za McLaren
nazovite 0600555555, a ako navijate za Antu, onda 0600666666 ...
Nadajmo se da ipak neće biti tako i da će Formula I ostati vrhunac automobilizma, do

kojeg se dolazi teškim i napornim radom, putem na kojem je trenutno i Luka Grobenski, o
kojem možete pročitati prilog na idućim stranicama.

,",r.~';""'~l"ikmrn.
~uQelrilblokqeg~fo>vtIie,
IIlolI ••••• bezlimre~_
•••••• je.Il.m;rdblifliAxi1!
~ •• q,-IJIlIIije;""""

F.1). OPUSPUBUKACUEd.o.o, GJURESZABA4/11, ooסס1 ZAGREB,HRVATSKA

RACING
NAJVEĆI GRAND PRIX MAGAZIN

IMPRESUM
BROJ02B / 2009. STUDENI/ NOVEMBAR2009" ISSN: 1845 -8270

IZDAVAČ
OPUS PUBUKACIJE,GJURESlABA 4/11, 10000 ZAGREB
Tel. 01/4813 744, Fox 01/4851 704, www.flrodng.1v

TISAK TISKARAVJESNIK

BRITANSKO IZDANJE
NAKIAONIK PffiR HIGHAM
GlAVNI UREDNIK HANS SEEBERG
I~I URfONIK STEWARTWllllMIS
GRAND PRIX UR!DNIK PffiR WINDSOR
URfDNIK VUEsn JMlES ROBERTS
PRODUKCIJA N.6JRNMlllER
GRAfIO:O OBUKOVAHJE FRANKFOSTER
~REKTOR IKENCNIH UlWIJA TIM BUllEY

HRVATSKO IZDANJE
NAKLIONIK OPUS PUBUKACIJEd.o.o.
lA NAKlADNIKA NIKOlA TOMISlAV (URI(
DIREKTOR IVO MARIN
GlAVNI URfOOIK DINO MIU(.JAKOVU( dino@flrodng.1v
PROOAIA OGlASNOG PROSTORA
IVANACVRUE KU~I( MIIIO@O\luS1lUblikoo~.hr
VESNAPINTAR,~1lUlilkrxi~.hr
Tel. 01/3775 372, 4813 744
Fox 01/4851 704
GRAfILKO OBUKOVAHJE LEONARDOMEDIA, www.mrdo.hr
GRAfIO:l URfDNIK MlUVOJ MIU(
PREVODI1lUI AlAN JELOVECKI,FIUP KRAU, TOMISlAV ŠOSTAR
VJEKOSlAVCULO
UK1URA RUDJERJENY
WEBSI1I www.flrodng.hr
E-hWl ADRfSA info@flrocing.hr

DISTRIBUCUA
lA HRVATSKU TISAKd.d. ZAGREB,DISTRIPRESSd.o.o. ZAGREB
lA 81H INTERPRESSd.o.o., FRADOMINIKA MANDI(A BB, $IROKI BRIJEG
lA SI.IlVENUU DELOPRODAJAd.o.o. UUBIJANA

PRETPLATA
OPUS PUBLIKACIJE d.o.o., GJURE SlABA 4/11, 10000 ZAGREB,
Tel. 01/4813 744 Fox 01/4851 704 EiTIOil pretploto@flrocing.hr

Nedostaje li vam neki od prOŠlih brojeva,
nazovite nas na 01 4813 744

www.flracing.hr

f1 "'IN, STUDENI 1009 .•••



Jusq, II~IIS I Slilstiu I ~ISPIItftIIJ ~1r'lllJ 11I1" IIJI 1II1 1111in1l

Fl RAClNG STUDENI 2009.

Sadržaj fit
STUDENI 2009. BROJ 028

RUBRIKE
008 PITPASSNova Suzuka - još atraktivnija i bolja
010 PITPASSTrebaju li momčadi nastupati s po tri balida?
011 PITPASSSvi Talijani kaji su nastupali za Ferrari u Monzi
012 PITPASSU posjeti novim momčadima: Kako napreduju bolidi za 2010.
014 PITPASSAnaliza spektakularnog debakla Luce Badaera
016 ŠTO SE ZBilO S... Hondinim glavnim mehaničarom Alastairom Gibsonom?

Treba li nekome skulptura morskog psa?
O17 ALAN HENRY Posljednji momak koji se zvao Giancarlo i vozio je Ferrari bio je

prilično spretan
O18 PETERWI NDSOR Epizoda s Badoerom dokazuje da svaka momčad mora

imati plVog vozača
O19 TOP 1Onojuspješnijih vozačko-momčadskih portnerstva u F1. PlVi je Michael

Schumacher...
020 MOJ ŽiVOT U FORMULI 1 Frank Williams: autostoper je postao šef momčadi

i legenda Fl
064 F1 KAKVA JE NEKAD BILA Smiješak, molim! Fotografijo s Ringa 1961.
066 CRNA ZASTAVA Varaju li nas svi?

PRiČE BROJA
006 BUDUĆA ZVIJEZDA Uz Luku Grobenskog na putu prema uspjehu
022 VI POSTAVUATE PITANJA: DAVID COUlTHARD I EDDIE JORDAN

Legendarni keltski par svađa se oko vaših pitanja
028 NAPETO DO KRAJA: OBRAČUN ZA NASLOV 2009,

Tri vozača pretendiraju na naslov, ali koji će od njih pobijediti?
030 DAMON Hill O JENSONU BUnONU Damon smatra da će se Jenson srediti

nakon "posrtanja u sredini sezone"
034 EMERSON FlTIlPAlDI O RUBENSU BARRICHEllU Emmo zna da Rubens

može dobro pritisnuti Jensona
038 MICHAEl SCHUMACHER O SEBASTIANU VETIElU Veliki Schumi okreće

Malom Schumiju palce gore za pobjedu u sezoni
042 ALAN JONES O MARKU WEBBERU Ako Webber pobijedi, bit će to zato jer

nikad ne odustaje, smatra Alan
044 DRUGI OBRAČUN U Fl: PREDSJEDNiČKI IZBORI U FIA-i Za najmoćnije

mjesto u automobilizmu bore se Todt i Vatanen
048 VEliKA NAGRADA KOJU NIKAD NE VIDITE Što se zbiva u paddocku dok su

bolidi na stazi?
050 KERS: PRESUDAVećina go je momčadi otpisala. Je li KERSdoista tako loš?
054 TAJNI SVIJETCFD-a Pripremitese za nevjerojatnu tehnologiju razvoja bolida Fl
058 ViŠE OD FIZIOTERAPEUTAZnate, ne nose ani samo piće za vozača
060 WIllIAMSOVO SLAVNO UETO 1979. Prisjećamo se ljeta kad je Williams

iznenada počeo pobjeđivati



Budućnost formule 1?

•

8adoer se nije proslavio, no mi se nadamo da će za nekoliko godina u
Formulu 1 ući jOš jedan Luka - i ondje ostaviti daleko dublji trag ...

P
riče o ambicioznim roditeljima i djeci
koja čitavo razdoblje odrastanja
provedu spremajući se za karijeru
vrhunskog sportaša nerijetko završe u
suzama. Ili u tavorenju u prosječnosti,
jer samo rijetki uistinu i uspiju.

Zamislite samo na što je nalik mogućnost da
neki klinac koji danas vozi karting za desetak
godina dođe to Formule 1: u desecima zemalja
voze se na desetine prvenstava, u kojima nas-
tupaju na stotine optimisričnih klinaca, uvje-
renih, a njihovi roditelji možda i više od njih
samih, da će upravo oni jednog dana naslijediti
Alonsa i Harniltona. Tek jedan mali djelić njih
posjeduje dostatnu količinu talenta za to - no,
čak i važnije, jednako mali djelić posjeduje
potrebnu snagu volje i usredotočenost. Zato jeIIfl WING lIUOENI 2009.

vrlo pretenciozno ustvrditi da će Luka Greben-
ski, klinac o kojem se u zadnje vrijeme podosta
piše u našim medijima, uistinu jednoga dana
doći do Formule 1. Treba mu, uostalom, još više
od pola desetljeća čak i do trenutka kada će
legalno smjeti voziti automobil. S dolaskom
puberreta dio mladih kartingaša, kao i dio dru-
gih sportaša, otpadne naprosto zato što ih
probuđeni hormoni odvedu u drugim pravcima.
Ili mu se naprosto može dogoditi da počne
ubrzano rasti, postane dvornetraš i time si
zatvori vrata ozbiljnog automobilizma. O
mogućnosti neke ozlijede ne želimo ni
razmišljati. Ukratko, Luka je još jako daleko od
svijeta vrhunskih profesionalnih utrka - ali je i
na boljem putu da jednog dana postane dio tog
svijeta nego što je ikada bio netko iz Hrvatske.

Što je potrebno za to? Spomenuli smo već tal-
ent, snagu volje i usredotoćenosr - to sve,
potvrdit će vam svi koji znaju nešto o Luki,
dečko ima. Roditeljska podrška? Preselili su iz
Koprivnice u Pulu samo kako bi mogli vikendi-
ma uz manje traumi putovati na utrke u Italiju.
Ozbiljna konkurencija u kojoj se može razvijati?
Vozi u Italiji, rekosmo, to je uz Englesku
najveće svjetsko stjecište mladih vozača i klinci
iz svih krajeva svijeta dolaze onamo, znajući da
se odande, a ne iz hrvatskog ili finskog prvenst-
va stiže do Formule 1. Stručno vodstvo i
usmjeravanje? Vodi ga Danilo Rossi, istinska
legenda kartinga, a uvrštanjem u Red Bullov
razvojni program mladih vozača stvoreni su
preduvjeti da razvoj nastavi teći planski i da
Luka postane kompletan vozač, sa svim potreb-



nim osobinama. Sponzori i financije? Khrn, ovo
je ipak Hrvatska, uozbiljimo se... Podrške ima,
ali je li dostatna, tek ćemo vidjeti.

Luka Grobenski na pravom je putu. Razvija se
i raste u okruženju koje će ga naučiti sve što je
potrebno naučiti kako bi ušao u svijet vrhun-
skog automobilizrna. Ne odvrate li ga s tog puta
neki drugi zapleti i okolnosti, može dogurati
daleko. Koliko daleko, ovisi o njemu samom, o
sposobnosti da snagom volje svladava prepreku
po prepreku i da uvijek bude najbolji. I onda
kada okolnosti ne dopuštaju pobjedu, da bude
pobjednik i kada završi dvanaesti, i kada mora
odustati, da se nikada ne predaje. Jer samo će
tako ostvariti svoj cilj. I omogućiti sebi, nama,
čitavoj naciji, ostvarenje sna. Vjerujemo u njega
i nastavit ćemo mu davati podršku, jer on to može.

Fl RAClNG STUDENI 2009 .••
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"lo pokazuje koliko su u
Japanu i danas voljni
investirati u formulu 1."
Jobn Howett, loyota



FORMULA 1 VRATILA SE najednu od najboljih
staza u svijetu, a dobra vijest za navijačeje da je odlična
staza u obliku broja osam dobila opsežnu nadogradnju
kako bi za iduće dvije godine porvrdila svoje mjesto u Flo

Nakon dvogodišnjeg boravka na Fujiju, Velika nagrada
Japana 4. listopada vratila se na Suzuku, a F1 Racing
ukratko je upoznat s velikim poboljšanjima u boksovima
i objektima paddocka.

Suzuka je uz Spa jedna od vozačima najdražih staza u
kalendaru i dobro je došla natrag u raspored, a domaćin
prve ondašnje Velike nagrade Japana bila je 1987. Nakon
Fujijeve objave da na njoj više ne postoji ekonomska
opravdanost domaćinsrva velike nagrade, Suzuka je s
glavnom osobom F1 Berniejem Ecclestoneom dogovo-
rila održavanje utrke slijedeće dvije godine. Međutim,
vrlo je vjerojatno da bi se u budućnosti, kad se gospodar-
ski uvjeti poprave, Fuji mogao vratiti u kalendar.

Suzuka, čijije vlasnik Honda, invesrirala je u potpuno
novi boks, s novim garažama, novim prostorima za
goste, dodatnim sjedištima na tribini i liječničkim i press
centrom. Prilaz paddocku i objektima za momčadi
također je preuređen, a uz sve to prvi je sektor staze duge
5,8 kilometara dobio novi asfalt.

Poboljšanja je pohvalio i šefToyote F1 John Howett.
Izjavioje F1 Racingu: "U stazu na Suzuki mnogo je
investirano i premda je konfiguracija ostala nepromijen-
jena, nanijeli su mnogo novog asfalta, a boksovi i
paddock potpuno su promijenjeni. To pokazuje koliko u
Japanu žele investirati u Formulu 1:' Otkad su srartali na
svojoj prvoj velikoj nagradi 2002., momčad Toyote još
čeka prvu pobjedu, no napravili su veliko poboljšanje
svogTF109 za utrke u Singapuru iJapanu kako bi
pokušali promijeniti lošu sreću. "Na Suzuki su zahtjevi
za aerodinamički po tisak slični onima u Spi; dodaje
Howert,"Zato bismo tu mogli biti jaki. To je idealno
mjesto za pobjedu:' Dakako, to se nije ostvarilo, no
drugo mjesto Jarna Trullija najbolji je Toyotin rezultat u
2009. Zapravo, najbolji uopće. Unatoč obećavajućem
početku sezone i nekoliko startova iz prvih redova, ta je
važna pobjeda Toyoti ove godine zasad ostala izvan
dohvata, no kako je Timo Glock rekao F1 Racingu, u
svom ekskluzivnom intervjuu prije za njega nesretne
Velike nagrade Japana, na Suzuki se momčad potrudila
najviše Što može. "U rrkačkim krugovima Toyota ima vrlo
vjerne sljedbenike. Bez Honde na stazi, u F1 mi predstavl-
jamo japansku zastavu'; rekao je."Kako je Suzuka domaća
utrka, bilo bi lijepo osrvariti dobar rezultat:'

v

n SElONA PoCET
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CE U BAHREINU
U privremeni kalendar takoder se vratila Kanada
SLIJEDEĆA SEZONA Formu-
le 1 počet će i završiti na Bliskom
istoku, jer Bahrein je predviđen kao
prva utrka, a Abu Dhabi kao finale
sezone. Premda još nije službe n,
predloženi kalendar za 2010. već
je podijeljen momčadima.

U raspored od 18 utrka
dobrodošao je i povratak Velike
nagrade Kanade u Montrealu u
lipnju, a na listi se nalaze i Doning-
ton Park i Silverstone zbog sumnji
da preuređenje Donington Parka
neće biti dovršeno na vrijeme.

Bahrein je posljednji put bio
domaćin prve utrke 2006., kad su
se u Melbourneu održavale Igre
Commonwealtha.

Iduće godine Melbourne je na
rasporedu potkraj ožujka zbog
prijelaza na ljetno računanje
vremena i kasnog starta utrke -
ponovno - radi europskog TV
gledateljstva. Kalendar još mora
potvrditi FIA u prosincu.

PRIVREMENI
KALENDAR F1 201 O.
14.oiujka
28.oilJa
4.1nM(a

AHU DHAHI JE SPREMAN lA HD
IV prijenos nnalne utrke u visokoj razlučivosti priprema
je za punu UD pokrivenost od iduće godine

biti u HD-u kad "će to poželjeti
dovoljno ljudi': No, europske
TV kuće, uklju-čujući BBC,
požuruju promjenu, "Sve smo
bliže jer sam pitao sve TV kuće
i njih oko 50 posto reklo je da';
rekao je Ecclestone.

Problem u prošlosti bio je
ugurati HD tehnologiju u sićušne
kamere na bolidu - no taj je
problem sada riješen.

OVO JE TRENUTAK koji su
čekali navijači iz fotelje - prva
utrka koja će biti emitirana u
visokoj razlučivosti. FOM (tvrtka
u vlasništu Bernieja Ecclestonea
koja snima sve utrke) u HD-u će
emitirati ovogodišnju večernju
utrku u Abu Dhabiju, s moguć-
nošću da se to ostvari cijele iduće
sezone. Ecclestone je prošli mje-
sec rekao F1 Racingu da će F1

Fl RACING STUDENI 2009 .••



Treba li momčadima dopustiti da uvedu treći bolid?

DA
"KAD SAM JA VOZIO, na star-
tu smo imali dvadeset i šest bolida.
Kvalifikacije su vozila trideset i dva
i na stazi je bilo mnogo više akcije.
Volio bih kad bi sve momčadi na
start dovele tri bolida, jer to bi jed-
nostavno bila bolja predstava. Imali
bismo više bolida, više utrkivanja, a
to mi se sviđa u Formuli 1.

Ljudi govore o Michaelu Schu-
macheru u trećem Ferrariju, ali
zašto Michael? Mislim da je imao
dovoljno vremena da pokaže što
zna. Treći bolid trebao bi ponuditi
mladim vozačima više šanse da
pokažu svoje mogućnosti i naviknu
se na vožnju u Flo

•• Fl RACING STUDENI 2009.

Riccardo Palrese
Bivši vozač Brabhama i
Williamsa

U redu, možda se neki boli di ne
bi kvalificirali, ali uvijek je tako
bilo, to je bio dio šarma i spektakla
nekadašnje Formule 1. Trenutačni
problem za 2010. je što zapravo ne
znamo koliko će se momčadi s
bolidima pojaviti u Melbourneu.
Možda će ih biti trinaest, možda
deset - a možda i manje. Zato
nipošto ne mislim da je to samo
pitanje Ferrarija.

Vjerujem da bi momčadi trebale
nastupati s trećim bolidom jer, jed-
nostavno rečeno, mislim da je bolje
za sport ako imamo više bolida a
stazi, kako u kvalifikacijama tako i
u samoj utrci, a ne manje:'

NE J_
"ONO ŠTO F1 ČINI uzbudlji-
vorn, a ova godina je klasični pri-
mjer, su vrlo konkurentne različite
momčadi. Mislim da nije zanim-
ljivo na startu imati tri bolida iste
boje i mislim da nije zanimljivo
imati bolid koji ne može osvojiti
bodove.

Stvara se gužva na stazi i ako
jedan od tih bolida ne osvaja bod-
ove, Što ima za izgubiti? Jednostav-
no s velikom radošću može zeznuti
sve iza sebe.

Tu su također i nuspojave. Za-
mislite učinak na tržištu vozača.
Trenutačno Formula 1 nema plaće
poput nogometaških, jer iako je

Adam Parr
Izvršni direktor,
Williams

jedna momčad voljna platiti dvos-
truko više nego svi ostali, činjenica
je da to mogu načiniti samo za dva
vozača. Kad bi to mogli napraviti
za trojicu, htjeli bi najbolju trojicu
na stazi.

Nađemo li se u situaciji sa samo
osam prijavljenih momčadi, za što
se iskreno nadam da nećemo, tada
bismo i mi bili za uvođenje trećeg
bolida. Ali ono što ne odobravamo
jest forsiranje uvođenja trećeg boli-
da samo zbog toga što je jedna
momčad, zalomilo se, potpisala
previše vozačkih ugovora. Oni
misle da je seksi imati više bolida
iste boje - ja ne mislim:'



v

SPIJUN U PAOODeKU
Prije fisichelle 18 se drugih Talijana u Monzi ulrkivalo za ferrari
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•JAIMEOV ISCRPLJUJUCI RASPORED
Novak Alguersuari vježba vozeći vikendima kad nema F1 utrka
MLADI POČETNIK Toro Rossa Jaime Alguer-
suari nema previše slobodnog vremena: između
kraja kolovoza i završne F1 utrke u Abu Dhabiju
utrkivat će se deset od 11 vikenda.

Budući da F1 pravila zabranjuju testiranja tije-
kom sezone, 19-9odišnjak ostaje spreman za
utrku nastavljajući se utrkivati u Renault World
Series natjecanju. Također, prije Monze nastupio
je u CIK-FIA Svjetskom prvenstvu kartinga,
vozeći protiv 80 najboljih vozača.

Prošlo je četiri godine otkad se Alguersuari
posljednji put utrkivao u kartingu, ali promatrači
su bili oduševljeni njegovim nastupom u talijan-
skom Sarnu - završio je na šestom mjestu u

kartingu sa 125 cm3 i KZ1 mjenjačem - prem-
da su mu problemi s ispušnim sustavom onemo-
gućili postizanje boljeg rezultata.

Premda je na rukama dobio plikove, smatra
da je utrkivanje najbolja priprema s obzirom na
rijegovo iskustvo, a njegovi šefovi momčadi ga u
tome podupiru.

Jaime je rekao: "Franz Tost i Giorgio Ascanelli
vrlo su zahtjevni, ali slažu se sa mnom da s ob-
zironi na moje godine trebam nastaviti naporno
trenirati, što bih i uspio da nisam tako rano
ušao u F1:'

Nakon Monze nastavio je borbu za World
Series naslov na Niirburgringu.

JOŠ f1 VOZAČA NA TWITTERU
Preko interneta pratite Jensona, Rubensa... čak i Arija Vatanena
SAD SE MOŽETE još više približiti najboljim
F1 vozačima prateći ih na Twirreru. Vozači Jen-
son Burton, Rubens Barrichello i brojne momčadi
objavljuju na tim internetskim stranicama.

Twirrer ima i forum za obožavarelje koji mogu
pratiti svoje omiljene vozače. Primjerice, oba
Brawnova vozača postavili su svoje fotografije

s utrka, a elson Piquet zabavio je 80.000
obožavatelja napisavšiBoa Grosjean', što znači
"Dobar Grosjean" kad se vozač koji gaje zamijenio ;"

~u Renaulru sudario u prvom krugu VN Belgije... cl

Ari Vatanen je na Twirteru, baš kao i McLaren, §e,x

Red Bull, BMW, Force India i Renault. Samo
~pripazite na lažne Twirrer prolile. Ovo je izbor :::

stvarnih Twirter profila koje možete potražiti na ~
twitter.corn: Romain Grosjean@Rgrosjean, ;:;
Jenson Burron@The_ReaUB i Rubens Barichel- 5

J:

lo@rubarrichello, McLaren@TheFifrhDriver, !:!~
pa čak i F1 Racingov urednik vijesti
Jimmy@JroberrsFl.
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Pa zbogom, luca ... nakon dvije gra , zašto je
najiskusniji testni vozač u n zamijenjen Giancarlom
Fisichellom?

E MOŽETE KRlVITI neiskustvo za neuspjeh
Luce Badoera u Ferrariju. U deset je godina 38-godiš-
njak nakupio više od l30.000 kilometara resrirajući
bolide, što ga čini najiskusnijim testnim vozačem u
povijesti. Ne može ga se smatrati neznalicom jer je
osvojio međunarodno FIA F3000 prvenstvo 1992.,
pobijedivši Rubensa Barrichella i Davida Coulrhar-
da. Međutim, od prvog treninga u Valenciji, san o
utrkivanju za Ferrari ubrzo je postao noćna mora.

Njegove dvije utrke obilježene su brojnim ne-
dostacima taktike, pogreškama, "piruetama" i vrlo
uočljivim nedostatkom brzine. Ima nesreću što se
za Ferrari dvaput kvalificirao na posljednje mjesto,
povećavši svoj rekord u kategoriji vozača s najmanje
bodova u povijesti Formule 1 - 50 srartova bez
bodova. Ferrari je u utrci s McLarenom za treće
mjesto u prvenstvu konstruktora, pa je morao
odustati od Badoera idovući Giancarla Fisichellu
iz Force Indije.

Nakon podignute prašine zbog Shumacherova
planiranog povratka i otkazanog povratka, Badoer

•• Fl RACING STUDENI 2009.

Na kraju pOl'!lta u ValenCiji,Ba_oeru, pmalat abiljelen je brzinolDtaju je
IRIgaa ostvariti salio u blksu ...

nije uspio zabljesnuti u utrkama. Ferrari ga je htio
nagraditi za njegov dugogodišnji rad, ali to je samo
naglasilo činjenicu da su testiranje i utrkivanje
dvije posve različite stvari.

Badoeru su posao orežala pravila koja zabranjuju
testiranja na stazi, pa nije imao gotovo nikakva
iskustva s ovogodišnjim bolidima slabog potiska i

slik gumama. Od prvog dana u Valenciji činio je
pogreške, dobivši četiri kazne zbog prebrze vožnje
kroz boks. Izvrtio se tijekom utrke, a zatim dobio
kaznu prolaska kroz boks zbog prelaska preko
bijele linije na izlasku iz boksa.

Da zaokruži cijelu priču, na parkiralištu se
nakon utrke zabio u stražnji kraj Force Indijina
bolida Adriana Surila, Loš je bio i na stazi Spa,
sudarivši se u kvalifikacijama, s vremenom gotovo
1,4 sekunde slabijim od Kimijevog u Q1. Utrku je
završio 102,1 sekundu iza pobjedničkog
momčadskog kolege.

"Odluka da vozi bila je ludost'; izjavioje izvor
iz F1."On može voziti, osvojio je naslov, ali nema
zamjene za utrkivanje. Nije važno koliko ste dobri;
ako se niste utrkivali deset godina, bit će vam
vrlo teško.

Na testiranju ne idete do ekstremnih granica -
koristite 95 posto mogućnosti - a na natjecanju
valja voziti sa 100 posto mogućnosti. On nije imao
takvo iskustvo i ne mogu shvatiti zašto su ga



"Nisam dovoljno
vozio stazom i
nemam dovoljno
vremena. To je
problem."

odabrali umjesto Marca Genća, koji je ove godine
osvojioLe Mans ..:' Badoer je okrivio medije za
činjenicu da nije uspio, alije priznao da su
testiranje i utrkivanje poprilično različiti.

"Performanse pokusnog vozača moraju biti vrlo
sličneperformansama trkaćeg vozača i tako je bilo
deset godina; rekao je. "Pritisak u utrci sasvim je
drukčiji. Na testiranju je opušrenije, s manje pri-
tiska. U utrkivanju nemam mnogo mogućnosti
vožnje po stazi i nemam dovoljno vremena.
To je najvećiproblem:'

Giancarlo Fisichella u Ferrariju će voziti ostatak
sezone, a iduće će godine zamijeniti Badoera kao
rezervnog vozača, dok je Vitantonio Liuzzi prešao
u Force Indiju.

Problem sa zamjenama naglasio je Ferrarijevu
potrebu za uspostavljanjem programa mladih
vozača, kakve imaju Red Bull, Renault i Toyota.

Felipe Massa je u Brazilu nakon nesreće u Ma-
đarskoj operirao glavu i neće voziti do iduće
godine.

~... Fl KVIZ
Provjerite svoje znanje u našem kvizu

Dl u kojoj je utrci Renault
predstavio svoj motor s
turbopunjačem?

07 Tko je BMW Sauberov
ovogodišnji testni i rezervni
vozač?

08 Koji je vozač bio momčadski
kolega Marija Andrettija u
Lotusu 1977.?

02 Koji je Tyrrellov vozač
vozio bez zaustavljanja
vozio do petog mjesta na
Velikoj nagradi Monaka
1997.? 09 Na kojem je mjestu Mark Web-

ber završio svoju prvu F1 utrku?
- - --- -= - -- - - -
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03 Tko je 1982. zamijenio
Carlosa Reutemanna u
Williamsu nakon pete utrke
u sezoni?

10 Koji je proizvođač automo-
bila igračaka sponzorirao
momčad Surtees Johna
Warsona 1975.?

04 Koje je godine Estoril prvi
put bio domaćin F1 utrke? -- --

05 Koja je momčad osvojila
Pirellijevu jedinu pobjedu
u sezoni 1986.?

06 Koja je satelitska televizijska
kuća sponzorirala Simte-
kovu F1 momčad?

xoq4ljDW O I WOjad 6 UOSSI!N JDuun9 8 ua!l~ UO!lSP4J L AlW 9 (o~!s~aw NA)
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PITAJTE
Odgovori na sva vaša pitanja

Je li Luca Badoer oborio
rekord za najveću stanku
izmedu dvije F1 utrke?
David Stewart, Australija
BIO JE VRLO blizu - ali nije
uspio. Stanka između posljednje
utrke za Minardi u Suzuki 1999. i
Valencije trajala je devet godina i
deset mjeseci. Međutim, rekord
drži Jan Lammers koji je imao
stanku od deset godina i tri mje-
seca između utrkivanja za Theodo-
re na VN Francuske 1982. i po-
vratničke vožnje za March u
Suzuki 1992.
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lammers U svojoj posljednoj utrci u francuskoj 1982. "
Igurel i njegUV3 puvratnička utrta u SU1uki 1992. Idoljel

Vaša pitanja na engleskom jeziku šaljite na askf1racing@haymarket.com
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AlASTAIROM GIBSONOM
Samo s naprtnjačom i torbom za alat, Alastair Gibson prije 22 godine došao

je iz Južne Afrike u Veliku Britaniju tražeći posao u automobilskom
sportu. Počevši kao mehaničar Formule Ford u Van Diernenu, napredovao
je preko F3 i F3000, a prvi posao u F1 dobio je u Benettonu 1995. Nakon

tri godine prešao je u Tyrrell, kojegje taman kupio BAR, a zatim se s novom
momčadi preselio u njihovo novo sjedište u Brackleyu. Gibson je kao glavni
mehaničar morao nadzirati sve mehaničarske poslove na bolidima, a bio je
zadužen i za zapošljavanje mehaničara i usavršavanje operativnih procedura,
primjerice zaustavljanja u boksovima. Krajem 2007. objavio je da je vrijeme za
promjenu posla ...

"Kad sam bio u Benerronu, bilo je to prvi put
da radim s bolidom čija šasija nije kupljena, Bilo
je to moje prvo iskustvo u F1 pa nisam cijenio
koliko su neki dijelovi karoserije složeni i
prekrasni.

Neki su dijelovi nastajali satima i nikad nisu
završili na bolidu - jednostavno su postali
otpad. Povremeno smo imali velika čišćenja i svi
ti dijelovi fino obrađenog titanija i nehrđajućeg
čelika samo su bačeni u smeće.

Pomislio sam kakva je to šteta i počeo razmiš-
ljati da od njih nešto napravimo Tada me nadah-
nuo me oblik ribe. Ribe su tijekom milijuna

godina evolucije stekle fluidnu dinamiku i poput
F1 bolida, sve na njimaje tu kako bi im omogu-
ćilo brže plivanje. Zatim sam razvio tu zamisao
i povukao još paralela s F1 izrađujući morske
pse od ugUičnih vlakana - oni su brzi, ali su
usto i grabežljivci.

Sad u Brackleyu imam atelje od 185 m2 koji se
nadam ispuniti auroklavima i kalupima. Imam
dogovor s Brawn GP-om da uzimam kompo-
nente ovjesa i sve male dijelove koji idu u otpad.

Pokušao sam se reklamirati kao prvi kipar
ugljičnih vlakana na svijetu i svoje sam radove
prodao na izložbama diljem svijeta, između
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BIO JE HONDIN GLAVNI

MEHANiČAR, DANAS OD OSTATAKA

BOLlDA BLlKUJE MORSKE PSE

Danas llrisli Hrman dijelOVI kako bi saslnia
ukrasne morske pse koji košlaju 25.000 funti

ostaloga na Chelsea Art Fairu. Moje posljednje
djelo, Racing Mako Shark, košta oko 25.000
funti, što se čini mnogo - ali sastoji se od dijelo-
va Brawnova ispušnog sustava koji je Jenson
Burton vozio do pobjede na ovogodišnjoj
Velikoj nagradi Monaka. Zbog čega je prilično
poseban:'



Posljednji Giancarlo koji je vozio Ferrari u Formuli 1 ostavio je nasljed-
stvo koje, pretpostavljam, nitko neće dostići. Malo više od 48 godina
prije nego što je Fisichella postao vozač propetog konjića, Giancarlo

Baghetti je odvezao 1,5~litreni Tipo 156 do pobjede na VN Francuske u
Reimsu, sekundu ispred drugoplasiranog Dana Gurneyja u Porscheu i
tako postao prvi - i dosad jedini (ne računamo li Nina Farinu, pobjednika
prve prvenstvene F1 utrke uopće, te ako zanemarimo vrijeme kada je Indy
500 bodovan za F1 prvenstvo - op.u.) - vozač koji je prvenstvenu pobje-
du osvojio iz prvog pokušaja.

Loša vijest za Fisica: talijanski vozači nikad nisu pretjerano uspješni u Ferrariju

Njegov uspjeh rijetka je pojava kao i Talijan za
volanom Ferrarija koji pobjeđuje na domaćoj
velikoj nagradi. Otkad je prije 60 sezona
utemeljeno službeno svjetsko prvenstvo, to se
dogodilo samo tri puta.

Albertu Ascariju to je uspjelo 1951. i 1952., a
nakon toga je u knjigu rekorda ušao samo tri-
jumfLodovica Scarfiottija 1966., u prvoj F1
sezoni s trolitrenim motorima. Fisichella ima
točno pet utrka da od sebe učini svetalijanskog
junaka.

Naravno, Fisichellin dolazak u Ferrari
obilježava i neobična ironija. Legendarni Enzo
smatrao je da angažiranje talijanskih vozača
njegovoj momčadi donosi nepotrebne nevolje.

Zaboravite činjenicu da je u razdoblju nakon
Ascarija bilo malo talijanskih vozača koji su bili
dovoljno dobri da obave posao kako treba pa su
talijanski mediji stalno napadali Commenda-

lisico zasad drži palac gore, ali u konkurenciji lernanda i lelipea teško ce
2010. dobili mjesto uholidu

JE LI LOTUSOV POVRATAK
SAMO SAN?
LOTUS SE IZMEĐU 1958. i 1994. natje-
cao u 491 velikoj nagradi i iznad F1 zajednice
uzdizao se poput nekog dominantnog diva
kakvi danas postoje u obliku Ferrarija i
McLarena.

Dok je ovaj broj odlazio u tisak, postojale su
naznake da bi se to slavno ime moglo pojaviti
2010. kao 13. momčad na F1 gridu.

Uzevši u obzir malezijske veze koje povezuju
BMW-Sauber (sponzorstvo Petronasa) i sta-
ru momčad Colina Chapmana (vlasništvo
Protona), najjednostavniji način organiziranja
ponovnog rođenja bio bi da Proton kupi
Sauber. I što više razmišljam o tome, čini mi se

torea kad (a) bi se činilo da bolid nije dovoljno
dobar ili (b) bi momčadski kolega nesretnog
Talijana bio toliko dobar da ga je stalno
pobjeđivao. Osim toga, Enzo Ferrari, osamljen u

Može li se Lotus, deselljecima dominantna 11 sila, dogodine vratiti kao 13. momčad?

svojoj tvrđavi u Maranellu i gledajući utrke na
relevizoru, okružio se idiorskirn zamjenicima.
Najgorije bio Eugenio Dragoni, momčadski
menadžer iz sredine 1960-ih, koji je sredio odla-
zak Johna Surreesa iz momčadi porukom:
"Uskoro ćemo imati najmoćnije motore tako da
će drugorazredni vozači i dalje moći pobjeđivati."

Kad je riječ o njihovoj menadžerskoj strukturi,
Ferrari je u novije doba ipak postao prosvjećeniji.
U 1970-ima su Luca di Montezemolo i Daniel
Audetto pomogli postaviti temelje na kojima je
20 godina kasnije Jean T odt izgradio zastra-
šujući pobjednički stroj.

Ipak, talijanski vozači ostali su rijetka pojava u
garaži MaranelIa, trenutačno ispunjenoj
vozačkim talentima poput Raikkonena, Masse,
Schumachera (možda), Alonsa i·samog
Fisichelle.

Mislim da Fisichella nema nikakve šanse ostati
Ferrarijev vozač 2010., čak i da pobijedi u svim
utrkama do kraja sezone.

Čini se da će Ascarijevi naslovi prvaka iz 1952.
i 1953. ostati - barem u bližoj budućnosti-
jedini koje je osvojio talijanski vozač u kokpitu
Ferrarija. Tužno, zar ne?

jedinim logičnim putem. No kao i sve u Formuli 1, moglo
bi ovisiti o cijeni ...

JEAN PROTIV ARIJA
SJAJNA STVAR U SVEZI i
Formule 1 je da je uvijek sve po w'

starom. Borba Jeana Todra iArija ~i;!
Vatanena na izborima za pred- -c

~sjednika FIA-e podsjeća na utrku
Maxa Mosleya protiv pokojnog i
Jean-Marie Balestrea. z

Davne 1991. Balesrre je bio ~
li;

stara garda, a Mosley svijetla nova ~.
budućnost. Todt želi graditi na 3
Mosleyevoj ostavštini, a Vatanen ~
želi novi početak. Sumnjam da će -
Ari pobijediti, ali mnogi smatraju ~
da je baš on ono što treba For- 9
muli 1. ~

iii
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Komentari našeg čovjeka iz F1 paddocka

Neželim otkrivati toplu vodu, ali moram vas podsjetiti da je Ferrari
radio dobro dok su imali Lucu Badoera za vozača. Naravno, znam da
je to djelomice posljedica slučajnosti: F60 je svakom utrkom postajao

sve bolji, a staza Spa-Francorchamps bila je posebno blaga prema
njegovim slabijim kvalitetama.

Ali statistike su neizbježne: dok se Luca vukao
naokolo pristupajući utrkivanju kao da je testi-
ranje, Kimi Raikkonen je postao vozač kojeg
smo znali i voljeli 2007.

U Valenciji je vozio odlično do postolja i vjeru-
jem da ima onih koji još uvijek smatraju da je
osvajanje maksimalnog broja bodova za naslov

Badoer nije bio d0Y8ljno brz Da slazi, ali limi je puvratkom na mjesto
pl'YUgMča otkrio slaMi fDrmu

konstruktorskog prvaka važnije od osvajanja
vozačkog naslova.

Budimo realni: momčadi s ravnopravnim
vozačkim parom izgubile su više prvenstava nego
što su ih osvojile. Klasičan primjer je Williams
1981. (Alan Jones i Carlos Reuremann) i 1986.
(Nelson Piquet i Nigel ManselI). Ferrari je
mogao osvojiti vozačke prvenstvo 2008. da Kimi
nije otimao bodove Felipeu Massi. I nije riječ

samo o matematici: svijest o tome da tvoj
momčadski kolega nije nikakva prijetnja golem
je poticaj za ego. Većina kritičara mislila je da će
Kimi zaspati za volanom dok je Luca u drugom
bolidu, ali dogodilo se suprotno: Lucina prisut-
nost probudila je Kimija iz robotiziranog transa
utemeljenog na njegovoj imunosti na
unutarmomčadsku politiku i neporecivoj brzini
njegova momčadskog kolege. Kimi se probudio i

pozdravio zoru: Sam sam! Imam priliku! Mogu
raditi onako kako želim!

Međutim, riječ upozorenja. Pravilo o prvom
vozaču odnosi se samo na ekipe sposobne osva-
jati utrke i vozače koji mogu osvajati naslove.
Osobno mislim da bi bilo bolje kad bi McLaren
zadržao stabilnost vozač kog para Lewis-Heikki
(dobra kombinacija: ako će McLaren
pobjeđivati, Lewis je sposoban sam obaviti tu
zadaću uz podršku mirnog drugog vozača), a
kako Red Bull bude postajao jači, mislim da bi

Vertelu bilo mnogo ugodnije u društvu Nicka
Heidfelda u drugom boli du, a Mark bi obavljao
bolji posao da ne mora u svakom krugu riskirati
kako bi pobijedio Vettela.

Momčadskim šefovima sviđa se zamisao o
dvojici vozača koji se žestoko bore, ali oni zane-
maruju činjenicu da bi se momčad pod pri-
tiskom mogla sama uništiti. Do razgradnje ekipe
došlo je, primjerice, kad je Ferrari stavio Kimija
uz Felipea, a McLaren zaposlio Fernanda i
Lewisa.

A onda je stigao Luca Badoer i Ferrari je izne-
nada ponovno uhvatio suštinu Michaelove ere.

NELSINHO JE ZNAO U ŠTO
SE UPUŠTA...
PREMDA MISLIM da je Nelson Piquet bolji
vozač nego Što je izgledao u Renaultovu F1 bo-
lidu, ne vidim nikakav smisao u njegovu cvilje-
nju nakon odlaska. Voljeli Flavija Briatorea ili
ne, barem unaprijed znate kako će se ponašati
prema vama: čovjek je otvorena knjiga.

Ako je Nelson očekivao ravnopravnost i poš-
tenu priliku - a ne zna se nositi sa situacijom
kad postane neugodna - zašto je potpisao za

IN MEMORIAM: FRANK GARDNER 1930. - 2009.

•NE MOGU DOPUSTITI da ovaj mjesec
prođe a da ne spomenem da je umro Frank
Gardner, vozač golemog talenta. U Formuli 1
obilježen je kao "dobar broj dva'; a kad bi dobio
priliku pobijediti - u F5000 i touring automo-
bilima - Frank je dominirao.

Sviđa mi se njegov opis razloga zašto nije volio
Porsche 917: "Nikad nisam želio biti najbrži
momak u automobilističkom sportu nego naj-
stariji. A taj bi mi automobil definitivno pore-
metio planove .. ."
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Innk 19&5. na NurtJul'Ijringu pokazuje svoj oerijetko nepl'1lpoznat dar

Budući mači, vrati li se ikada u 11, upamtite: želite li Salicu čaja i
zagrljaj, flavio Briatol'1l definitivno nije čUYjekza vas

Flavija? Briatoreove ekipe su za one koji znaju
držati zatvorena usta, raditi pod pritiskom i ne
griješiti. Pitajte Jama Trullija, Jacquesa Ville-
neuvea, Jensona Buttona, Francka Montagnyja,
Lucasa di Grassija i gomilu drugih nezadovolj-
nih bivših vozača Renaulta/Benettona.

Čak je i Nelsonov otac vozio za Flavija! Zato
Nelson, bolje je da šutiš i ponovno izgradiš
svoju karijeru. I smatraj se sretnim. Barem si
dobio priliku voziti.





i divljim proslavama pobjeda
OMILJENA UTRKA
VELIKA NAGRADA
JUŽNE AFRIKE 1985.
"Jednostavan odgovor bio bi naša prva pobjeda
na Silversroneu, ali sjećam se utrke na staroj
stazi Kyalami gdje je posrojala duga ravnica -
odlična za prestizanje.

Sjećam se da Keke Rosberg nije bio blizu
prvog mjesta, ali polako je prestizao ostale, jed-
nog po jednog, uključujući Mansella, Prosta i
Laudu.

Prije glavne ravnice bilo je nekoliko brzih
zavoja i on je vozio odlično. Suci su nakon
utrke dolazili i govorili: "Čudesno!"

U roj je utrci bilo mnogo izvanrednih,
klasičnih prestizanja na kraju dugačke ravnice.
To je bio Keke u svojem najboljem izdanju:'

Iskusni vlasnik momčadi O odličnim vožnjama
ODLAZAK A PRVU utrku za Veliku na-
gradu Velike Britanije 1958. započeo je ljubav
Franka Williamsa prema automobilizmu. Mom-
čad Frank Williams Racing Cars utemeljio je
1960-rih, natjecavši se u F1, F2 i F3. Nakon
razlaza s poslovnim partnerom Walterom Wolfom
novu je momčad osnovao s Patrickorn Headom,
a uspjehe su bilježili tijekom iduća dva desetljeća.
Alan Jones prvo je prvensrvo za Williams osvo-
jio 1980., a Keke Rosberg, elson Piquet i igel
ManselI također su osvojili vozačke naslove za
momčad iz Oxforshirea.

Bilo je prepreka, uključujući prometnu nesreću
1986. zbog koje je Frank Williams ostao paral-
iziran, baš kao i smrt Ayrrona Senne 1994., ali
borbeni duh momčadi 1990-ih donio je pobjed-
ničke naslove s Alainom Prosrom, Damonom
Hillom iJacquesom Villeneuveom. Nakon pro-
slave 500. utrke prošle godine momčad je i dalje
među najvažnijim momčadima u Fl.

Fl RACING STUDENI 2009.



NAJRANIJA USPOMENA NA F1
VELIKA NAGRADA VELIKE
BRITANIJE 1958.
"Sa šesnaest godina u 5 ujutro stopi rao sam od

ottinghama do Silversronea. Trebalo mi je
oko šest sati. Stigao sam tijekom utrke touring
automobila i nisam mogao vjerovati. Toliko sam
kasnio da sam ušao besplatno. Bio sam očaran
utrkom, a da stvari budu bolje, sreo sam Geoffa
Gartsidea koji se utrkivao u F3 utrci i nakon
utrke me povezao kući u svom Morrisu 1000. Bio
sam sasvim izvan sebe od sreće - osjećao sam se
kao dio momčadi! Bio je to odličan dan, ne samo
za utrkivanje ... Bio sam veliki ljubitelj automobila,
nisam otišao misleći "ovo je za mene'; ali htio sam
vidjeti mogu li doći na sljedeću utrku ..."

OMILJENI BOUD
WIlliAMS fW07
"Frank Dernie i Patrick Head zaslužni su za
FW07 koji je osvojio našu prvu pobjedu na
Velikoj nagradi Velike Britanije 1979. Sjećam
se da su mi rekli kako su dodali jedan sitni dio.
Brabham je bio nekoliko garaža udaljen od nas,
radili su na svom bolidu. Stavili smo taj dio,
gledao sam štopericu i FW07 je postao dvije
sekunde brži - nisam mogao vjerovati! Pogledao
sam Patricka, ni on nije mogao vjerovati. Nije
mogao vjerovati ni Brabham - niti su htjeli
povjerovati:'

NAJBOLJA TEHNiČKA INOVACIJA
AKTIVNI OVJES
"Govoreći u ime Williamsa, inovacija na koju
sam najviše ponosan zahvaljujući Patricku i
njegovoj momčadi bila je aktivni ovjes razvijen
1992. Taj je bolid imao i hidraulički mjenjač,
elektronički nadzirane kočnice i sustav nadzora
proklizavanja. To je bio izvanredan bolid i Nigel
je s njim osvojio svjetski naslov. Međutim, teško
je reći treba li prihvatiti takvu tehnologiju danas
- volio bih da sve ostane što jednostavnije, jer je
tako jeftinije, realisričnije i govori više o boli-
du i vozaču:'

NAJBOLJI SAVJET
PRIJEDLOG DA UPOZNAM
PATRICKA HEADA
"Upoznao sam Richarda Scotta i engleskog vozača Guya
Edwardsa iz Lole i predložili su mi da upoznam nekog
Parricka Heada. Jedan je od njih rekao: 'Mislim da je
prilično dobar ..: Nazvao sam Patricka, a on je radio u
brodogradilišru, na svom brodu, načinjenom od berona!
Orišao sam ga upoznati i ro je zasigurno bio najbolji
savjer koji sam ikad dobio:'

OMILJENI VOZAČ
ALAN JONES
"On je sve iskoristio najbolje Što je mogao.
Bio je jedan od najboljih vozača koje smo
imali - kao i jedan od najborbenijih.
Trebao je osvojiti našu prvu utrku, a zatim
je osvojio prvi svjetski naslov iduće godine
- bio je odličan prijatelj. Nigel Manseli bio
je uspješan i vrlo odlučan vozač - gotovo
nezausravljiv, Međutim, najvažnije je da je
Alan bio tako dobar momak:'

NAJMRSKIJE F1 PRAVILO
ZABRANA PROSLAVE
POBJEDE
"Vozači su obično uzimali svoju
nacionalnu zastavu u krugu za hlađenje,
ali bilo je pritužbi da su zastave preteške
i zato su zabranjene. To je besmislica.
Mislim da bi vozaču trebalo biti
dopušteno da pokaže svoju zastavu -
čak i ako nije britanska - premda joj
valja ograničiti dimenzije. Mislim da bi
samo pobjednik smio mahati zastavom:
ne želite da svi vozači počnu mahati
njima:'

fl RAClNG STUDENI 2009 .••



Fl RAClNG STUDENI 2009.



Poznati britanski Pl par mnogo bi toga rado podijelio
s nama, primjerice prijedloge za novog predsjednika
FIA~e ili pak mišljenje o "kvalitetama" Luce Badoera.
Ali najprije će nam Eddie odgovoriti na vrlo ozbiljno

pitanje: u čemu je stvar s tim košuljama?
RIJEČi JAMES ROBERTS SLIKE LORENZO BELLANCNLAT

N
eznamo je li bilo namjerno ili ne, ali čini
se da su David Coulthard i Eddie Jor-
dan postali komičarski par Formule 1.
Coulthard, odnedavno u mirovini
nakon 15-godišl* vozačke karijere,
razuman i praktičan, savršena je ozbiljna

polovica para. Jordan, bivši šef momčadi neobuz-
dana jezika, "smiješna" je polovica - premda mu
to nije uvijek namjera (u eteru je Ralfa Schum-
achera nazvao "višestrukim svjetskim prvakom").
Ali neporeciva čirijenica je da je uvodna emisija
prije utrke na BBC-u upravo zahvaljujući njima
postala zabava, a ne samo izlika za popunjavanje
sata televizijskog programa prije prave stvari.
Fl Racing ih je dočekao u paddocku Spa Fran-
corchampsa, naoružan pitanjima cijenjenih
čitatelja. Čini nam se da je Jordan već dobro

nabrušen. "Zašto on uvijek mora sjediti bliže
novinaru?" žali se Eddie dok Coulthard nevino
zauzima svoje mjesto. David mu odmah odgo-
vara: "Ljude zanima što ja imam za reći, a ne ti:'
Moglo bi biti problema. Prvo pitanje: "Kako je
intervjuirati ljude s kojima ste prije radili?" pita
Tom Swinburne iz Velike Britanije. "Vrlo jed-
nostavno'; odgovara Eddie, a Coulrhard uskače:
"To je tvoj odgovor? Vrlo jeduostavnor'TPa što bi
ti odgovorio?" O bože, već su počeli ...

David, bi li ti bilo drago da si vozio za ekipu
Jordan i, Eddie, bi li ti se sviđao David kao
vozače
Garry Robinson, Velika Britanija

EJ: Mislim da smo u preranoj fazi razgovora za
to pitanje. Stavite ga na kraj ...

DC: Zašto si sad tako diplornatičan? Na televiziji
nisi takav.
EJ: Ne želim da me popljuješ onoliko koliko bih
ja tebe popljuvao ...

Može li se pritisak televizijskog prijenosa uživo
usporediti sa sjedenjem u kokpitu ili na pit-
wallur
Ewan Marshall, Velika Britanija

DC: Meni je sigurno manji pritisak raditi na tele-
viziji zato što je najteže Jakeu [Humphreyu 1 - on
mora sve spojiti. Što se tiče Eddieja i mene, mi
marije-više samo čekamo dok nam ne postave
pitanje, a ostatak vremena samo izgledamo dobro
na ekranu.
EJ: Pokušaj izgledati dobro na mom mjestu. I ne
psovati previše. Sjediti na pirwallu i pratiti
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posljednje minute kvalifikacija ili posljednje kru-
gove utrke može vam uništiti živce, bez obzira tko
ste. U usporedbi s tim, televizija je dječja igra.

Što mislite tko je Buttonov glavni suparnik u
borbi za naslov prvaka?
Sonny Haigh, Španjolska

EJ: Mislim da će to biti Rubens Barrichello. S
obzirom na situaciju s motorirna i premalo vre-
mena na stazi, Red Bull će teško stići do pobjede.
Moje je mišljenje da se Barrichello izdvaja kao
Jensonov glavni izazivač iJenson još uvijek može
sve izgubiti.
DC: Slažem se s Eddiejem. U jednom se dijelu
sezone činilo da su Red Bullovi vozači sve moćniji
i da mogu nadoknaditi zaostatak, ali sad su pali
više od 20 bodova iza vodećeg. Nije nemoguće;
sjetimo se Kimija Raikkonena prije dvije godine
kad je uhvatio veliki zaostatak i u posljednjoj urrci
osvojio naslov za samo jedan bod. Još je nekoliko
urrka pred nama i prerano je reći da je Red Bull
ispao, ali Rubens je Jensonov najveći konkurenr.

Eddie, bi li mogao voziti Ferrari brže od Luce
Badoera?
Shaun Scanion, Velika Britanija

EJ: To nije pošteno pitanje i reći ću vam zašto.
Ljudi doista podcjenjuju posao koji je Luca
obavio. Ne bi mu dali taj bolid da za njih nije
napravio toliko posla. Ali u sportskom kontekstu,
to je bila pogrešna odluka - nije bilo pošteno
prema njemu. I nije pošteno prema Ferrariju,
navijačima ili sponzorima. Da je to bila komerci-
jalna odluka, mislite li da bi Luca Badoer bio u
Jordanovu bolidu? Ne bi. On nikad nije bio veliki
vozač, ali Ferrari misli da je dovoljno dobar za
njihov bolid. Ako želite krivi ti nekoga, krivi te
Ferrari.

Koja je najbolja rasprava koju ste do sada
imali?

Ben Moody, Velika Britanija

EJ: Ah, David je previše slarkorječiv za svoje
dobro ...
DC: Previše ih je da bih izdvojio samo jednu
- bezbroj pura tijekom prijenosa kad ga
pogledam u čudu zbog nečega što je rekao, poput
rnororhornea od 40 milijuna funra ili da je Ralf
Schumacher višestruki svjetski prvak. Najčešće je
riječ o nekim podacima. Eddiejev enruzijazama je
zarazan i mislim da ima staru irsku vještinu
brbljanja - zašto dopustiti činjenicama da stanu

na pur dobroj priči?
EJ: Iduće pitanje ...

Kad biste BBC-jevoj F1 ekipi mogli dodati još
jednog člana, koga biste izabrali?
Andrew Bottomley, Velika Britanija

EJ: Helenu Christensen.
DC: Ha, ha. Vidite? S tim se ja moram nositi. Ja
ozbiljno razmišljam koga bi dodao ekipi, a on je
opet prostak.
EJ: Što je prosto u vezi Helene?
DC: Ja bih izabrao svoju zaručnicu Karen.
Upoznali smo se kad je ona prenosila F I za fran-
cusku televiziju i kad bi radila s nama, mogao bih
spavati s njom i radnim vikendima.

Eddie, jesi li razmišljao o ponovnom osnivanju
momčadi sad kad bi FI trebala postati
dostupni ja?
Steve Popple, SAD

EJ: Nisam. Mora postojati trenutak kad nešto
ostaviš iza sebe. Moraš izaći kroz ista vrata na

i prekrasne stvari ...
DC: Ja sam jednom bio na paraboličnom letu.
To je bilo prilično ludo, FI bolid je lebdio u
zrakoplovu koji je bio u slobodnom padu, s nula
gravitacije.

Kad bi vas dvojicu izabrali za združenog pred-
sjednika FIA-e, koju biste prvu odluku donijeli?
Christine Swain, Velika Britanija

DC: Ja bih zabranio nadolijevanje goriva, ali to je
već najavljeno za iduću sezonu. Govorim to već
godinama jer doista smatram da bi velika nagrada
trebala biti test izdržljivosti. Bez dodavanja goriva
sigurno će se događati da bolid zasjedne na prvo
startno mjesro ali u urrci ne uspije sačuvati gume
i kočnice. Bilo bi i graničih situacija kad bi ekipa
morala reći vozaču da malo popusti.
A bilo bi i razlike u potrošnji goriva. Ako imate
učinkovitiji motor, stavljat ćete manje goriva i,
premda će bolid zbog roga imati manje snage, bit
će mnogo lakši. Mislim da je ro dobar potez.
EJ: Ja bih promijenio pravila tako da mladi vozači

"Moja je brada bolja od tvoje." "Ne, maja je bIlja." Coulthard i Jordan us,oreduju facijalno paperje u Monaku davne 2005.

koja si ušao i dostojanstveno otići. Ja sam imao
sreću - otišao sam iz natjecanja bez ikakvih
financijskih dugova.

Tijekom vaših karijera obojica ste morali činiti
svašta kako biste usreći!i sponzore. Koji su
najbolji i najgori marketinški trikovi u kojima
ste morali sudjelovati?
Gregor Murray, Velika Britanija

DC: Ti si se morao grliti s Melindom Messenger
ili Katie Price, zar ne?
EJ: Tražili su od mene da radim razne vrlo čudne

"Zašro si tako diplornatičanf Na
televiziji nisi takav:' David Coulthard
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imaju priliku testirati. Doista mislim da nam u
ovom poslu treba nove i svježe krvi. Previše je
vozača koji su blizu mirovine i to nije pošteno.
Osim roga, nije pošteno - ali ni sigurno -
dopustiti mladim vozačima da dođu u FI i
očekivati da sve nauče.

Kad biste se natjecali tko će pokupiti više cura,
tko bi pobijedio?
Ondra Machcilek, Ceška

EJ: David, i ro premoćno.
DC: Naravno, morali bismo se vratiti u doba kad
nismo bili u vezama. U mom slučaju to je bilo
prije četiri godine, a u Eddiejevu prije 30!
EJ: A i tada sam bio ružan.

Koji od vas u ovom trenutku ima više novca u
džepu?
Richard Had/ey, Španjolska

DC: Ja uopće nemam novca u džepu .
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EJ: Jeste li ikad vidjeli trkaćeg vozača s novcem?
To je najkomičnija stvar koju sam u životu čuo
- oni namjerno nikad ništa nemaju. To su najveći
prevaranti, škrrice i lupeži svih vremena!
DC: Koliko ti imaš kod sebe?
EJ: Oko 600 eura. I to zato što sam znao da DC
neće imati čime platiti večeru.

Zašto neki od najboljih vozača svih vremena
dolaze iz Škotske (Clark, Stewart, DC), a ne iz
Irsker
James Wood, SAD

EJ: Mislim da je to zato što govore dijalektom i
jezikom koji nitko ne razumije ...
DC: U Irskoj ima više pubova nego bilo gdje
drugdje, a to baš ne pogoduje dobroj vožnji, zar
ne? Irci većinu vremena provode u kafićirna, a
odrasli su na mješavini majčina mlijeka i irskog
viskija...

U čemu je Martin Brundle najbolji: kao vozač,
menadžer ili komentator-š
Callum Woodhead-McC/imens, Velika Britanija

DC: Dok je bio vozač, nikad nije imao priliku
voziti bolid sposoban za pobjede.
EJ: Što je s Mcl.arenornr
DC: Kad ga je vozio 1994. to nije bio
pobjednički bolid. McLaren je tada imao Peugeo-
tove motore i bio je lošiji. Martin nikad nije imao
bolid za osvajanje prvenstva, a morao se natjecati
s dvojicom najboljih grand prix vozača tog razdo-
blja, Michaelom Schumacherom i Mikom Hak-
kinenom. Michael je rekao da mu je Martin bio

menadžer deset godina i nijednom se nismo
porječkali. Ali neka se zna da sam ga povremeno
morao upozoriti zbog nečega što je na televiziji
rekao o mojoj izvedbi.
EJ: On je izvanredan komentator - jedan od
najboljih. Ne znam kakav je kao menadžer jer
sam ja bio njegov menadžer. Zapravo sam mu
pomogao da 1983. dobije posao u Formuli 1 s
Tyrrellom.

Koja je bila najgora odluka koju ste donijeli
tijekom svoje Fl karijerer

"Vozači Formule 1 najveći su
prevaranti i lupeži svih vremena!"
Eddie Jordan

jedan od najkonkurentnijih momčadskih kolega
kojeje imao. Flavio je rekao isto. Morate se složiti
da je kao trkaći vozač bio sjajan u svim kategori-
jama: u sportskim automobilima, touring auto-
mobilima i u Formuli 1. Kad se sjetim nekih nje-
govih nesreća, prava je sreća da je izvukao živu
glavu. U komentatorskorn je poslu također sjajan.
Jednostavno je logičan izbor. Ima svoj način
izražavanja koji je prirodan - primjerice, reći će:
"Ljubi vrh zavoja kao da mu je to omiljena baka."
Obični ljudi to razumiju. Martin je bio moj

Igor Smo/ny, Poljska

EJ: Što nisam ranije prodao momčad.
DC: Doista?
EJ: Imam vrlo lijepe uspomene. Kad ne pobi-
jedite, uvijek mislite da se svijet srušio, ali ja sam
to radio 35 godina. Zanima me i što David misli,
ali ja sam najviše volio početne godine. Formula
3, borba za preživljavanje, život u kući na
kotačima i utrke za europska prvenstva. Pomalo
se osjećam kao lutalica - volim neizvjesnost
života od jedne do druge utrke. Otišao bih u

PRIDRUŽITE SE NAŠEM VIJEĆU ČITATELJA
Želite li postaviti pitanje nekoj od zvijezdca Formule l? Posjetite www.flrocing.co.uk i pridružite se čitateljskom vijeću.

Misano s Tompiyjern Byrneom i zatim pokušao
skupiti dovoljno novca za odlazak u Ennu. Bril-
jantno.

David, jesi li naplatio svoju okladur Pretpostav-
ljam da si se kladio s Eddiejem da će odjenuti
sve one košuljer
Stewart Adams, Velika Britanija
DC: Eddie je pravi roker i čak sam mu nedavno
kupio jednu košulju, a ja obično ne kupujem
odjeću drugim muškarcima. Ali kupio sam nešto
što mi se učinilo kao stvoreno za njega - košulja
oslikana s mnogo malih izvanzemaljaca koji
napadaju iz svemira.

S obzirom da Eddie uvijek napada moj prostor,
mislio sam da je to savršena košulja za njega.
Odmah ju je odjenuo.
EJ: I dobio sam sve pohvale.

Kad biste proveli vikend kampirajući zajedno
negdje u divljini, bi li preživjeli jedan s drugimč
Saul Mahoney, Velika Britanija
DC: Ne znam, Eddie je prilično dlakav pa ne bih
bio siguran je li to što puže pokraj mene medvjed
ili ne ...
EJ: Gledajući ovo što David trenutačno ima na
licu, nisam baš siguran da bi on trebao govoriti o
pretjeranoj dlakavosti ...
DC: Mislim da bismo se dobro zabavili. Ako se
želite dobro provesti, kad biste zapeli na pustom
otoku s nekim iz Formule 1, onda ste s Eddiejem
u dobrim rukama. Bio bi poput Toma Hanksa u
filmu Brodolom života - na koncu bi razgovarao
s kokosovim orasima. Zapravo, vjerojatno bi od
njih izvukao neki novac. FO ~

~
~
~oi
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U trenutku kada ovo čitate možda ćete već znaH odgovor, a mi vam donosimo sve mogućnosti raspleta.
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II JIISlla, Sebastiana i HI_IRsa sad je ili nikad, a Mark je otpao. Razgovaraml s ajima i slani im prethodnicima... i
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Nakon što već desltu lodinu vozi I f1, JelS11 Buttll jlllda.ak
ostvarenju SVOla sna. Dok f1 Racingu priča o svojim dojmoVima,
Damon Hill nam otkriva što Jenson treba učiniti u ovom trenutku
RIJEČi HANS SEEBERG SLIKE SAM BARKER

ajviše razmišljate o F1 kad ste sami. Tada je teško jer vam
samo misli o utrci prolaze kroz glavu i ne dopuštaju vam da
zaspere," Od svih beskrajno praktičnih procjena kako povećati
performanse guma te timski pobjeđivati i gubiti. ovo je jedna
od najintimnijih stvari koje je Jenson Burton u posljednje
vrijeme odlučio s nama podijeliti. To vas stavlja u položaj naiz-

gled samouvjerene sportske zvijezde koja usred noći hoda gore-dolje po
spavaćoj sobi. osjećajući napetost zbog posla kao što ga osjećaju i obični
ljudi. Vozači F1 koji su milijunaši ne bi smjeli osjećati pritisak. zar ne?
No stvari su malo drukčije za Buttona: on je vrlo blizu ostvarenju svoje
životne ambicije ... ali stvari mu odjednom jednostavno ne idu kako treba.

Statističke podatke svi su nemilosrdno analizirali, počevši od medija pa
sve do fanova na internetskim forumima: odnio je šest pobjeda u prvih
sedam utrka, dok u sljedećih pet utrka nije bio na postolju. Kad bi se ti
podaci prikazali grafikonuom, sliči li bi profitima tvrtke Lehman Brothers

"
nedugo nakon početka financijske krize. Sve je više onih koji dovode u
pitanje Buttonovo samopouzdanje, a njegovo vodstvo postupno se topi
- najviše zbog povratka na stazu kolege iz momčadi Rubensa Barichella.
Sljedeći će mjesec odrediti cijelu karijeru, život i osravštinu Jensona
Butrona. Iskreno govoreći, može li se koncentrirati, ostati smiren i pobi-
jediti u prvenstvu? F1 Racingje to pitao ne samo Damona Hilla, nego
i čovjeka koji sam nosi ključ osvajanja ovogodišnjeg prvenstva: Jensona
Burtona osobno.

Pritisak. Čudnaje to stvar u sportu - prisurnost koja vas na
početku može malo i neprimjerno iritirati, a na kraju posve iscrpsti. Vra-
tite se natrag u vrijeme kad je Jenson odnio svoju šestu pobjedu u Turskoj
i kad se činilo kao da će jedini pritisak ove trkaće sezone biti odluka koli-
ko će iznositi njegova povišica 2010. Ljudi su se pitali može li pobijediti
kako je to učinio Schumacher 2002. i osvojiti naslov prvaka do srpnja.
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"Oni mene love.
Bih li ja radije njih lovio?
Ne hih."
Jenson Bunon

Napeto do
samog kraja

Ironija je u tome što da je Bernie Ecclestone uspio provesti svoj naum u
svezi medalja - pobjednik najvećeg broja utrka u jednoj trkaćoj sezoni
postaje prvakom - Jenson bi bio osvojio naslov do utrke u Monzi. Ipak, i
usred svojih nedavnih nevolja, on čvrsto stoji pri odluci kako ne bi volio
da se to dogodilo.

"Pa, zasigurno bi to mnogo olakšalo stvari'; Jenson se smije. "No, riječ
je o Svjetskom prvenstvu F1 i ne vjerujem u pobjedu osvajanjem medalja.
Trkaća sezona se sastoji od 17 utrka i treba biti najbolji u svih 17 utrka-
a ne samo pobjeđivati. Sviđa mi se takav način utrk.ivanja. To mi otežava
posao, no spreman sam na izazov:'

To je izazov koji zahtijeva da se svakom sljedećom utrkom sve više po-
zornosti posvećuje detaljima. "Mislim da će Jenson pobijediti, no on sad
prolazi kroz ono Što ja zovem 'posrtanjem u sredini sezone; kaže Damon
Hill. "Čini se da se to zbiva na svakom prvenstvu. Svakome bi bila teška
zadaća zadržati neprekinuri niz pobjeda koji je on imao pa su ostali na-
tjecatelji odgovorili na izazov, što je odlično za nas gledatelje. o, on je
još uvijek u bodovnoj prednosti. Promatrano s te strane, on ima golemu
prednost pred ostalim natjecareljirna i dobra je vijest da Brawnova
momčad još uvijek ima bolid koji može pobijediti,
premda se činilo da više nisu toliko kompetitivni.

To su utješne riječi čovjeka koji se utrk.ivao i
pobijedio. Činjenica je da je osvajanje velikog
prvenstva u bilo čemu nevjerojatno teško i da
u ovoj fazi natjecanja Jenson jednostavno treba
slijediti pravila koja postoje u svakom sportu,
bila to Fl, nogomet ili golf: ostati smiren i
usredotočen. Možda je to lakše reći nego učiniti,
no Damon vjeruje kako Jenson samo treba biti
praktičan. "Stvar je u tome što ne uspijere uvijek
ostvariti ono što ste zamislili - jednostavno ne
uspijete - no i Rubens treba nadoknaditi mnogo
propuštenih prilika. Ako usporedite njihovu vožnju ove sezone, Jenson
ima malu prednost - no Rubens je povećao svoj ulog. Jenson će uspjeti, a
Što se više približavare kraju sezone, više se usredotočujete na ishod utrka.
U sredini sezone, uzbuđenje zbog početka natjecanja je nestalo, dok se
kraj još uvijek čini prilično dalekim:'

Čini se kao da se Burton samo treba prisjetiti dobre pozicije u kojoj
se nalazi i naglasiti pozitivne stvari. U ovo doba prošle godine, baš kao i

"Gdje je taj idiot Grosjean otišao?" Jenson je iZllačen s utrke u Spa
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Bullonu se čini da je njegova posljednja pobjeda u Turskoj u lipnju ,ripadala nekom drugom nvotu

pretprošle godine, i dvije godine prije toga, kad već o tome raspravljamo,
Jenson nije imao nikakvog razloga za urrkivanje u ovo doba sezone, osim
Što se mogao nadati da će mu zbroj bodova biti nešto veći. Samo je treće
osvojeno mjesto na prvenstvu 2004. uspjelo kod Buttona izazvati malo
uzbuđenja, no usprkos tome završio je natjecanje s 29 bodova manje od

drugoplasiranog Rubensa BarrichelIa - vozača
zbog kojegje trenutačno pod najvećim pritiskom.

"Godine 1996. nalazio sam se u vrlo sličnoj sit-
uaciji u kojoj se danas nalazi jensen" prisjeća se
Damon. Mogao sam završiti prvenstvo u Monzi,
ali tada sam naletio na rubnike. Bez obzira na to,
uspio sam zadržati prednost, i to sve do samoga
kraja. e mislim da sam slabije vozio premda mi
je kolega iz momčadi Jacques Villeneuve počeo
opasno konkurirati. Nalazio sam se u više-manje
istoj situaciji u kojoj se Jenson danas nalazi sa
svojim momčadsk.im kolegom koji mu je supar-
nik. Ipak, dobra je to situacija i u njoj nema ničeg

negativnog. Suparnik to mora zapamtiti:'

Razlika izmedu Buttona u travnju i danas doima se zapanjujućom.
'[enson s početka sezone' bio je uvijek nasmijan i enruzijastično pozitivan,
zauzimajući stav 'ne mogu vjerovati da se to meni događa' - savršeno
je predstavljao 'osjećam se dobro' faktor koji je prevladavao u Brawn
GP-u. '[enson usred sezone' čini mi se razumljivo više uzrujan im, katkad
na granici hisrerije kad iz bolida radijem razgovara o temi koja prijeti
uništenju njegovih prilika za osvajanje naslova prvaka: gumama. Očito je
da ga ta tema jako frusrrira.

"Aerodinamično je bolid mnogo bolji nego što je bio u Turskoj, no ne
možemo to iskoristiti u utrkama jer nismo uspjeli poboljšati performanse
guma'; Jenson sliježe ramenima. "Kad sam se vratio s odmora, proveo
sam mnogo vremena radeći s momčadi i pokušavajući otkriti što se zbiva-
lo s gumama. Četiri gume su jedina stvar kojom dotičete stazu, pa ako
one ne rade kako treba, sve drugo gubi na važnosti:'

Unatoč tome, Hill je uvjeren da Jenson ne smije dopustiti da ga veličina
onoga što on pokušava postići previše opterećuje. "Važno je ne dopustiti
da vas zastraši'; kaže Damon realistične. "On ima posao koji mora obaviti,
velik je to cilj koji morate podijeliti na manje dijelove." Hill smatra kako
će upravo ovdje intelektualna sposobnost odigrati najvažniju ulogu. "Po-
gledajte ove godine British Open, prvenstvo u golfu s Tomom Watsonom
- teško vam je pri kraju prvenstva kad ste nadomak pobjedi, kad poći-
njete razmišljati kako ste već pobijedili. Isti je to posao kao i na početku
prvenstva, no ako Jenson bude počeo razmišljati o tome Što može izgu-
biti ... niste ništa osvojili dok to zaista i ne učinite. Sjećam se kako sam
jednom prilikom vidio Geoffrey ja Boycotta, a on me je upitao kakve re-
zultate ostvarujem. Rekao sam mu da sam pobijedio na posljednjoj utrci,
a on je odgovorio: 'Nisi pobijedio dok to uistinu nisi i učinio: Kada ste
na svojoj 99 rupi, igra te onom lopticom kojom ste igrali i na početku, no



tada započinje igra s vašim živcima. Lako je sjediti ovdje i sada o tome
razglabati, ili sjediti kod kuće, no kad ste na gridu i znate da ćete za sat i
45 minuta dobiti svoj odgovor koji može biti dobar ili loš, tada postane
jako zanimljivo ... "

Jenson priznaje kako je ova rrkaća sezona "različitija od sviju prijašnjih u
Ff'. Vozaču je, bez sumnje, neobično biti u središtu borbe za naslov prva-
ka u kojoj nema Ferrarijevih i McLarenovih vozača, ali koji sada nekako
brzo skupljaju sve više bodova. Ako se nije moglo predvidjeti da će Jenson
zauzeti jednu od vodećih pozicija u prvenstvu, tko je tek mogao zamis-
liti da će prvenstvo biti borba četiriju vozača: Jensona Butrona, Rubensa
BarrichelIa, Sebastiana Vettela i Marka Webbera?

Burton je vrlo tajnovit kad odgovara na pitanja o suparnicima u borbi
za naslov. "Rubens mi je opasno konkurirao u velikom broju utrka, no
vozimo isti bolid pa osjećam da ga mogu malo bolje kontrolirati od osta-
lih vozača. S momčadi Red Bulla stvari stoje malo drukčije. Mark je u
posljednje vrijeme poboljšao svoju vožnju te je dobro Što se on i Vettel
međusobno natječu. Na kraju je pobjeda važna, ali je pobjeda nad mom-
čadi Red Bulla još važnija:' Međutim, čak i uz smanjenje bodovne pred-
nosti, Jenson još uvijek vrlo optimistički gleda na svoje suparnike. "Koga
oni love? Mene. Bih li ja radije njih lovio? Ne bih:' On se nalazi u mnogo
boljem položaju i toga je svjestan. Buttonov prijašnji nedostatak uspjeha
u Fl znači da će uvijek imati kritičare - riječ je o vozaču kojegje Flavio

Briatore nakon što je osvojio prve dvije utrke 2009. nazvao 'betonskim
stupom'. Jenson shvaća da se to ne može izbjeći. "Isto se događa u svim
sportovima - čak i ako pobjeđujete, netko će vas ipak kritizirati. Ljudi
koji razumiju ovaj sport poznaju situaciju u kojoj sam se nalazio posljed-
njih nekoliko godina te su upoznati i sa situacijom u kojoj se Lewis na-
lazio na početku ove sezone. No ako su mišljenja ljudi iz sporta negativ- ~
na, popričar ću s njima o tome - katkad je ono Što imaju za reći prirnje- i
reno, a katkad nije:' z

Burton će morati iskoristiti svu svoju borbenost i odlučnost da se ~
suoči sa suparnicima ako želi postati svjetski prvak Fl za 2009. Osjeća v;

se povlaštene, ali je duboko u sebi svjestan činjenice da će s povratkom i
Ferrarijevih i McLarenovih bolida njegovi najbliži suparnici imati mnogo §
teži posao kako bi ga sustigli. "[enson je i prije osvajao prvenstva, važno je \(
imati iskustvo u vođenju utrka i shvaćati kako se uzorci mijenjaju': kaže 6
Hill. "Sve u svemu, on ima dobar stav prema natjecanju - iskren je prema ~
sebi i uravnoteženo pristupa utrkama. Zna Što treba činiti:'

Slegnuvši ramenima, Jenson daje svoju posljednju procjenu nastavka
sezone: "Što god se dogodi, dogodit će se; neću o tome razmišljati. Ako
to bude dobar završetak sezone, odlično; ako ne bude, krenut ću dalje:'
Damon Hill je na svojoj koži iskusio isti stres, opterećenje i neizbježnu
tjeskobu kakvu sad iJenson osjeća, te nam s nepokolebljivim uvjerenjem
poručuje kako "ne postoji ništa slično". FO ~
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Nakon uvjerljive Burtonove forme na početku sezone, promjena u
Barrichellovu korist zapravo je počela nekoliko utrka prije Valencije.
Najprije se u Silverstoneu popeo na postolje, pa je na Niirburgringu opet
bio bolji od Buttona prije nego što se uplela nezgoda s crijevom za gorivo. U
Mađarskoj ga je omela drama s ovjesom, no svi njegovi demoni konačno su
nestali veličanstvenim trijumfom na španjolskim ulicama. Bio je to poseban
trenutak i za Brazil.

Rubens je iskazao poštovanje prema ozlijeđenom Felipeu Massi, ali bio je
to i 100. put da se brazilska nacionalna himna svirala za pobjednika velike
nagrade. Čovjek koji je Brazilu donio prvu pobjedu, 1970. na Watkins
Glenu, zbivanja je pratio iz Sao Paula .

Nakol što je gotolo izgubio mjesto u mOlDčadi, u svojoj 37.
godini Rubens Barrichello kaže da IDUje motivacija za osvajanje
naslova jaka kao i uvijek. A Emerson fittipaldi se slaže.

RIJEČi JAMES ROBERTS SLIKE ANDREW FERRARO/LAT

I
ok je Rubens Barrichello prolazio piclaneom staze u Valenciji,
njegov je zaštitni znak - široki osmijeh - bio širi nego ikad, a
okupljeni mehaničari suparničkih momčadi pljeskom su pozdravili
njegov povratak na vrh postolja. Rubinju je trebalo gotovo pet
godina da prekine razdoblje bez pobjeda i uživao je u svakoj kapi
pobjedničkog šampanjca. Nakon što je prošle zime postojala

velika šansa da se ne vrati u Formulu 1, u Valenciji je ponovno ušao u krug
pobjednika. I na dan kad je njegov momčadski kolega završio na sedmom
mjestu, mogao je osjetiti da je trenutak, a možda čak i sudbina, konačno na
njegovoj strani. Je li se zapitao bi li ovo doista mogla biti godina u kojoj će
osvojiti naslov?
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fittipaldi smatra da je Rubensova motivacija snaž-
na kao i uvijek te da nikad nije bilo nikakvih znakova
slablje-nja J~egove natjecareljske strasti, unatoč više od
280 grand prix stanova.

Zapravo je 37-godišnji Brazilac doživio nevjerojatan
preokret jer je nakon Hondina povlačenja iz natjecanja
gotovo ostao bez vozačkog mjesta, a sad ima priliku
osvojiti naslov svjetskog prvaka. Prošle je zime mogao
bez problema objesiti kacigu o klin i bilo je potpuno
nemoguće predvidjeti preokret do kojegje kasnije došlo.
Zapravo, Emerson je otkrio da ga je Rubens nazvao i pitao za savjet što
da učini.

"U mojoj posljednjoj sezoni u Indycaru imao sam 49 godina. Rubens me
nazvao u listopadu prošle godine i pitao me kako sam podnio utrkivanje u
tim godinama. Odgovorio sam mu da ako si još uvijek motiviran - ne samo
za natjecanje nego i za pobjeđivanje - onda znaš da možeš. On je tjelesno
još uvijek spreman pa sam ga savjetovao da bude odlučan i upusti se u to. U
ovom trenutku njegove karijere najvažnija je motivacija i uopće ne sumnjam
da je on potpuno motiviran!"

Rubens je odlučio da ipak želi nastaviti i znao je da u sebi ima još vatre za
17. sezonu u Formuli 1, a Ross Brawn također je zadržao vjeru u brazilskog
veterana. No je li razlog tome bila Brawnova želja da Barrichello reprizira
svoju ulogu iz onih šest godina koje su proveli zajedno u Ferrariju, odnosno
da se ponaša kao iskusni, ali poslušni drugi vozač?

Kad je Jenson u ranoj fazi sezone stekao veliku bodovnu prednost sa šest
pobjeda u sedam utrka - i iznenadnim strategijskim odlukama koje su
radile u njegovu korist - izgledalo je baš tako. Ali Rubens nije netko tko se
lako predaje i ako postoji oznaka koje se žarko želi riješiti onda je to biljeg
"broja dva".Zato mu se i dogodio netipični izljev bijesa na Niirburgringu
kad je kritizirao svoju momčad jer je zbog pogrešnog izbora guma i prob-
lema s nadolijevanjem goriva izgubio vodstvo u utrci od 16 sekundi i na
kraju završio na šestom mjestu te - što je bilo posebno iritantno - ponovno
iza momčadskog kolege ...

Ali taj je ljutiti nastup nakon utrke samo pojačao njegovu komperitivnost.
Osjećao je da je mogao pobijediti i odlučnost da

pobijedi svojeg kolegu bila je snažna kao i uvijek - na
Niirburgringu je samo izrazio svoju golemu frustraciju
činjenicom da se to još nije dogodilo. "U 0emačkoj
sam se kvalificirao fanrastično i onda je slijedio neusp-
jeh, ali od samog sam početka sezone trebao imati više
bodova; tvrdi Rubens. "Moram naporno raditi i otkriti
zašto smo izgubili dio performansa u odnosu na druge.
Moramo se vratiti na vrh poretka, osvajati prva startna
mjesta i pobjede:'

Trenutak u sezoni kad se sreća počela okretati na
Rubensovu stranu odvijao se usporedno, i ne potpuno
slučajno, s padom forme J~egove momčadi. Na početku
sezone Brawnovi su bolidi mogli izvlačiti brzinu iz
Bridgestoneovih guma bez mnogo degradacije, ali nakon

S iskustvom dva osvojena naslova prvaka, Emerson
Firtipaldi je znao da je Barrichello učinio važan korak
u hvatanju Burrona. "U Brazilu je bila velika proslava
nakon njegove pobjede, a sad postoje velika očekivanja
da će osvojiti prvenstvo'; kaže Firripaldi. "Svi znamo
koliko će mu biti teško uspjeti u tome, ali siguran sam
da mu je nakon pobjede u Valenciji motivacija samo
porasla. Bit će teško nadoknaditi bodovni zaostatak
za jensonorn, ali ima li šanse? Ima. Hoće li biti teško?
Hoće. No može li uspjeti? Može:'
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Silverstonea slijedile su utrke s nižim temperaturama pa
su Brawn dočekali problemi sa zagrijavanjem guma do
optimalne radne temperature.

Poznato je da je Jenson vrlo nježan s gumama i
njegovi su neuspjesi s njihovim zagrijavanjem omogućili
Rubensu da u posljednjih nekoliko utrka preuzme inici-
jativu. Možda je riječ i o tome da je na Rubensu manji
pritisak za osvajanje prvenstva. On ga može osvojiti,
aJenson izgubiti. I ako bi na stazi došlo do okršaja
između dvojice momčadskih kolega, manje je vjerojatno
da će Brazilac ustuknuri.

"Da, ali i ja trebam bodove'; kaže Barrichello. 'Ako
gledate samo gdje se Jenson nalazi u poretku vozača, a
gdje sam ja, onda on može izgubiti više od mene. Ali
morate osvajati bodove i pobjeđivati u utrkama. Na neki
mi je način žao što on ima toliko pobjeda, a ja nemam.
To je činjenica:' Na početku sezone, kad su Brawnovi
bolidi bili najbolji među najboljima, Rubens nije uspio

Prošlo je previše vremena - Rubens je pobijedio u Valenciji i preuzeti inicijativu i to bi se moglo pokazati kao pre-
vratio se u farmu baš kad Je Jensonova počela slabjeti sudni propust.

Od Barrichellove renesanse u Silverstoneu, suparničke
momčadi ostvarile su važne dobitke. ovi dijelovi Red Bullovih bolida na
Silverstoneu nakratko su ih doveli na vrh grida, a nakon toga su se Ferrari i
McLaren vratili na staze uspjeha.

Izuzmemo li Valenciju, preokret u kornpetirivno] hijerarhiji ostavio je
momčad Brawn u borbi za sitne bodove dok pokušavaju shvatiti mehaničke
probleme koji im ometaju izvedbu.

Rubensov problem sad bi mogao biti to Što ako Brawn nije sposoban
pobjeđivati - kao što je bio slučaj u Belgiji - zaostatak za Jensonom moći
će smanjivati doslovno tek bod po bod i kako se sezona bude bližila kraju,
neće imati dovoljno vremena da pretekne Engleza. Zbog toga bi moglo doći
do one zastrašujuće ali neizbježne prijelom ne točke kad na svjetlo dana
izađu momčadske odredbe i Brawn odluči okončati slobodno natjecanje
svojih vozača te sačuvati Jensonovo vodstvo. Zamislite da Rubens vodi na
svojoj domaćoj velikoj nagradi na Interlagosu (utrci u kojoj nikad nije pobi-
jedio) i odjednom dobije onaj grozni poziv s pitwalla ...

"Njemu je to vrlo važno jer je dugo bio drugi vozač Michaelu
Schumacheru, a sad bi se to opet moglo ponoviti s jensonom', kaže
Fittipaldi. "Teško mu je, ali ako pobijedi dokazat će da i on može biti prvi
vozač ekipe. Očito je da je Rubens još uvijek sposoban pobjeđivati i biti
među najboljima i idućih nekoliko utrka vrlo su važne kako bi dokazao
koliko može biti brz:'

Ali ako Rubens ove sezone ne osvoji prvenstvo, hoće li konačno otići u
mirovinu? "Samo on može odgovoriti na to pitanje'; kaže Fittipaldi. "Mislim

da će ako postane prvak ostati još jednu godinu:' U
starom liscu još ima života i tračak nade za Rubensa
Barrichella još je tu. Ako njegove vožnje s kraja
prošle sezone - između Spa i Brazila - usporedite s
Jensonovima, Rubens je na pet kvalifikacijskih treninga
četiri puta bio bolji od Buttona i, kad mu je bolid uspi-
jevao stići do cilja, redovito je ostvarivao bolji rezultat
od njega.

"Vozim dobro i srnanjujem razmak'; jasan je Rubens.
"Jednostavno moraš uhvatiti najbolji ritam i tako nas-
taviti, ali nikad nisi dovoljno blizu naslovu dok ga doista
ne osvojiš:'

Hoćemo li ove sezone ponovno vidjeti red mehaničara
koji mu plješću na putu do postolja? Ako se to dogodi,
zamislite koliki bi osmijeh onda imao... FO

U Tu~koj je JIRSBD omjiu svoju šestu pobjedu, a Rubens
se izvrtio i činilo se da je SYjeUosnilD godinama daleko od
borbe za naslov





ničkom postolju. Vertel je kasnije, dodajući još soli na ranu, neobi-
čno iskrenim opisom događaja priznao krivnju za nesreću i zaradio
kaznu za iduću utrku - pomak od deset mjesta unatrag na gridu.
Bila je to bolna dobrodošlica među velike igrače.

Međutim, taj slijed događaja pokazao je Vetrelove slabosti i snage
u njegovoj prvoj sezoni u kojoj konkurira za naslov prvaka. Pokazao
je brzinu, žilavost i zanimljivu iskrenost. No sudar s Kubicom po-
kazao je i da ima još mjesta za napredak: još uvijek je toliko vruće
glave da mu osvajanje jedne borbe na stazi može biti važnije od pob-
jede u ratu za naslov. U početnoj fazi sezone, kad još nitko nije znao
tko će se boriti za naslov, nesreća je pripisana nagloj mladalačkoj
ćudi. Ali koliko se tih šest bodova danas čine dragocjeni ma?

Bernie misli da je Sebastian Vetlel iduća velika zvijezda Formule1. Ali kako Michael Schumacher, posljednjavelika
zvijezda, ocjenjuje šanse svojeg sunarodnjaka za omjanje naslova? I vjeruje li Vetlel da može biti svjetski prvak 2009.?

RIJEČi BRADLEY LORD SLIKE SAM BARKER

ledajući unatrag i analizirajući dosadašnji dio Fl prvenstva,
55. krug VN Australije sažetak je ovogodišnje sezone
Sebastiana Verrela. Vetrel je cijelu utrku vozio na drugom
mjestu, stalno držeći Jensona Burtona na oprezu dok je
Brawn jurio prema svojoj prvoj pobjedi. U kasnoj fazi
utrke približio mu se Robert Kubica na boljim, tvrdim

gumama dok su se ostali vozači mučili na mekšima.
Kubica mu se prišuljao i pokušao ga preteći, ali Sebastian - u želju

da obrani svoje mjesto i da se pokaže te nadobudno nastojeći pobi-
jediti u svakoj borbi u baš svakoj utrci u svojem blistavom novom
Red Bullu - jednostavno nije htio popustiti. Rezultat? Gomila
zgnječenih karbonskih vlakana i dva ispražnjena mjesta na pobjed-
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Ako netko zna ponešto o osvajanju naslova, ali i o smirivanju nagle
ćudi pod pritiskom, onda je to Michael Schumacher. Vertelu je Schuma-
cherova pojava važna - kao nadahnuće i kao ostavština u odnosu na koju
se treba dokazati. U Njemačkoj se Verrela opisuje kao vozača koji ima
potencijal popuniti prazninu nastalu odlaskom sedmerostrukog prvaka.
Bernie misli da Sebastian to može, a jasno je da se i Red Bull slaže. Ali što
kaže Michael? "Neki ga mediji pokušavaju proglasiti mojim 'nasljednikom;
ali on to nije'; rekao je Schumacher. "On nije novi Schumacher, nego jed-
nostavno Verrel i znam da se Sebastian slaže sa mnom. Kad sam došao u
Formulu 1, ni ja nisam pokušavao biti novi Senna. Samo sam
pokušavao biti najbolji Što mogu, kao Što to i Sebastian čini. I
ide mu briljanrno,"

Schumacher je, prema vlastitu priznanju,
pod dojmom Verrelovih vožnji ove sezone.
"Sebastian obavlja prilično dobar posao i
dokazao je da je dovoljno nadaren da dois-
ta uspije'; komentira Schumi. Statistički
podaci pokazuju da je Verrelova brzina
neupitna: od sedam završenih utrka do
belgijske Spa, šest je završio na postolju
(uključujući dvije pobjede), a sedmi rezul-
tat je četvrto mjesto iz Barcelone. Njegova
prosječna osvojena pozicija je 2,3 - u
usporedbi s trećim prosječnim mjestom
za Web bera i Burrona te četvrtim za
BarrichelIa. Odlični rezultati zadržali su
ga u borbi za naslov, ali pratilo ih je i pet
odustajanja - a samo jedno od njih bilo
je uzrokovano nepouzdanošću bolida.
Upravo bi se takva sezona uspona i padova
i mogla očekivati od mladog vozača.

Ako mu spomenete da je možda pod
pritiskom, Sebastian vas odmah demantira.
"Ni u kojem slučaju', uzvraća. "Kao vozač
utrka od početka svoje karijere morate
živjeti s pritiskom:' To je istina, ali to je i uvježbani odgovor.
I ne uvažava činjenicu da Formula 1, premda je i ona
auromobilistički sport, ipak donosi drukčiju razinu pritiska
od svega šro je vozač prije prošao, a pod njezinim su reflekrorima nedosta-
ci vidljivi kao u nijednoj drugoj seriji. Schumacherova je procjena malo
odmjerenija i govori da premda je Vertel griješio, važna je njegova reakcija
na te pogreške, a ne one same.

"Mislim da sve radi kako treba'; kaže Michael. "Nadaren je, ima osjećaj
za pojedinosti koji je stekao još u kartingu i vrlo brzo uči ne ponavljati
pogreške:' Zbivanja iz 2009. ro potvrđuju. Primjerice, na startu utrke u
Mađarskoj je izguran i morao je odustati zbog štete nastale u naguravanju
kotačima s Kimijern Raikkčnenorn u prvom zavoju.

Ako je ro bio pokušaj obuzdavanja nagona, onda se sve vratilo na staro
u početnim krugovima Valencije kad se agresivno branio od Jensona
Burtona i pokazao svojem suparniku za naslov šro može. Početkom god-
ine Vettel je imao dvije nepromišljene nesreće, u Australiji i Monaku, ali
nakon roga nijednu.

Osim roga, Vertel se vrlo smireno nosio s nepouzdanošću Renaulrovih
morora. Premda ga je njegov V8 izdao u Valenciji, šro se dogodilo nakon
još većeg kvara na treningu dan prije, nije se ponašao poput nezahvalnog
djeteta. Umjesro roga, pognuo je glavu i obećao da će se boriti za naslov
dokle god bude matematički osvojiv i idućeg vikenda u Spa uzvratio
udarac. Međutim, problem s mororom zadaje mu veće brige nego ostalim
kandidatima za naslov.

Potrošio je četiri od osam motora dostupnih po sezoni i ima samo dva
nova s kojima treba odvoziti cijelu posljednju trećinu prvenstva.

Slavlja se uVelleiovoj
sezoni izmjenjuju s
razočaranjima

Vellel slaVi pobjedu Da
ovogodišnjoj VN Velike
Britanije

Premda je to izvedivo,zbog problema s mororom mora ogra-
ničiti količinu vožnje na treninzima, aroje posljednje šro vam tre-
ba kad se borite za prvenstvo, posebice kad se finalna utrka vozi
na nepoznaroj stazi u Abu Dhabiju. o posroji mogućnost da će
Sebastian pronaći način da situaciju pretvori u svoju psihološku
prednost. To znači da će njegov momčadski kolega obavljati veći
dio testiranja guma i podešavanja bolida, a Verrel će ljenčariti i
onda od Webbera uzeti najbolji postav bolida. Situacija se može
razviti na dva načina: ili će Verrel biti u problemima zbog premalo
vremena na stazi ili će situaciju shvatiti kao da Webber zapravo u
idućim utrkama radi i za njega. Uostalom, Verrel je u Kini odradio
briljantne kvalifikacije i odlično odvozio utrku unaroč ograničenom
broju kilometara (jer su inženjeri sumnjali u pouzdanost pogonske
osovine). Bit će zanimljivo vidjeti može li se ta potencijalna slabost
pretvoriti u prednost. aposljetku, prva bitka koju Vertel mora
dobiti, želi li nesmetanu mogućnost napada na naslov, je ona unu-
tar vlastite momčadi - a ako se nastavi obrazac nekonzistentnosti
između Burronovih glavnih suparnika, ro se možda neće dogoditi
sve dok ne bude prekasno. Momčad Red Bulla pokazala je zavidnu

ravnopravnost u odnosu prema dvojici svojih vozača, no ipak je Vertel
taj koji predstavlja budućnost ekipe i ugovor mu je produljen do kraja
2011. I Webber će ostati iduće godine, ali očita razlika u načinu na
koji je ekipa objavila njihove ugovore otkriva mnogo: jedna objava za

medije glasila je "Webber će voziti za Red Bull Racing 2010:; a u drugoj
je pisalo "Vertel se obvezao Red Bull Racingu". Suptilna razlika u ronu
rečenica, kao da je Vetrel učinio uslugu ekipi, a ne ona njemu, otkriva nam
koliko zapravo u Red Bullu cijene mladog ijernca.

Momčadske kolege iz Red Bulla cijelu su sezonu naizmjence preuzimali
inicijativu i još uvijek su izjednačeni - premda Vertel kaže da "u ovom tre-
nutku tri vozača imaju realnu šansu za naslov, ali ja vjerujem u sebe i svoju
momčad:' Kad je ro izjavio bio je među prva tri vozača u vrhu poretka,
zajedno s dvojicom iz Brawna, i premda ekipa stalno naglašava da je raz-
mak premalen da bi jednom vozaču dali prednost u odnosu na drugog,
čini se da Sebastian ima drukčije mišljenje.

Predsezonska su predviđanja jasno upućivala na ro da će Verrel biti bolji
od Webbera, posebice nakon šro je Australac prošle zime slomio nogu.
Je li Schumi iznenađen koliko su Red Bullovi vozači izjednačeni cijelu
godinu~ "Donekle da'; priznaje Michael. "Za Sebastiana je dobro da ima
nekoga tko će ga gura ti. Mislim da je dovoljno motiviran, ali dobro je vid-
jeti blisku borbu."

Bez obzira na ograničen broj morora s kojim se mora suočiti
u ostatku sezone, Vertel je u uvjerljivo najboljem položaju od trojice
Butronovih izazivača. Razlog rome je u jednakoj mjeri psihološki koliko
i tehnički: Butronu, Webberu i Barrichellu ovo bi mogla biti posljednja
prilika da postanu svjetski prvaci u Formuli 1. .. i godinama su čekali





Mark Webber već je priznao da njegm želja za omjanjem naslova prvaka izaziva čudenje. No Alan Jones,
njegov sunarodnjak koji je posljednji osvojio naslov prvaka za vozača iz Australije, uvjeren je kako Mark to može

postići zahvaljujući dobroj, staromodnoj australskoj odvažnosti.
RIJEČi BRADLEY LORD SLIKE SAM BARKER
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ark Webber nije dečko koji se prepušta praznovjerju. Takav
nije bio ni Alan Jones, posljednji vozač koji je naslov prvaka
Fl u Australiju odnio davne 1980. godine. U tom pogledu
njih dvojica nevjerojatno sliče: obojica su izravni muškarci koji
kažu što misle, bez okolišanja i pritom jedva poštuju granicu
političke korektnosti. Webber je oduvijek nadahnuće nalazio

u liku australskoga borca, još otkad mu je tata pričao o gospodinu Jacku
Brabhamu i AJ-u. Ova je godina pokazala kako Webber dijeli slične osob-
ine s australskim borcem jer se uspio oporaviti od ozbiljnih predsezonskih
ozljeda zadobivenih u Tasmaniji.

"Posjeduje tu urođenu odlučnost'; slaže se Jones. "On ne odustaje lako, u
nevjerojatnoj je formi - a dokazao je čak i prije ove godine da može pobi-
jediti. o sada vozi dobro opremljen bolid koji mu dopušta da ozbiljno
konkurira ostalim vozačima:'

Svaki vozač Fl rado vjeruje kako bi svaki put vodio u utrci kad bi samo
imao dobro opremljen bolid - često je to psihološko-obrambeni mehani-
zam koji dopušta vozačima da objasne svoju lošu VOŽl:jU,skrivajući se iza
tehničkih nedostataka bolida.

No kad imate bolid na raspolaganju, to stvara dodatni pritisak, onaj neo-
pipljivi katalizator koji može potpuno promijeniti kemiju između bolida
i vozača. Sve do ljetnog prekida Webber je bio dobar - i bio je Gospodin
Trenutka.

Zapravo, ono razdoblje od četiri tjedna predviđeno za odmor vjerojatno
je došlo u najgorem mogućem trenutku, baš kad je bio u najboljoj formi.
"Možda je tako, da, svakako'; priznaje. "No, moram jednostavno nastaviti

Prvi zavoj na Velikoj nagradi Australije Webber nije uspješno prošao

svoj boks i gotovO se sudario s Barrichellom. Utrka na Spa sličan je primjer
- započeo je s devete startne pozicije, završio šesti na kraju prvoga kruga

i žestoko se s kolegom iz momčadi borio, kotač uz kotač, sve do Eau Rou-
gea. Za takvu vožnju ne smiješ biti živčan.

"Sasvim je jednostavno - sve podijelite na detalje i nastavite
voziti onako kao što to uvijek činite" Mark Webber

činiti ono što sam dosad činio, ne mogu kontrolirati ono što će Jenson
napraviti, ili Sebastian, ili Lewis, ili bilo tko drugi:'

Vožnja na stazi Spa mu je poslužila kao lekcija da
utrku treba voziti pažljivo, bez nepromišljenih poth-
vata. Dok se loša utrka u Valenciji mogla objasniti -
riječ je o trkalištu koje ne pokazuje RB5 u najboljem
svjetlu - Spa je trebala biti brza staza čiji oštri zavoj i
ističu snagu Red Bullova bolida. No, momčad su
prestigli Toyora, Ferrari i Force India - što nikako
nije bilo dio plana."Da sam ja Mark, svaku bih veliku
nagradu pokušao dobiti'; kaže Jones, podastrijevši
svoje mišljenje o vrlo jednostavnom izazovu za vozače
koji ganjaju svoje protivnike - oni jednostavno trebaju
dati sve od sebe kako bi sustigli bolid ispred sebe.
Ako se nalazite na drugom ili trećem mjestu i nema-
te šanse za pobjedu, onda, s obzirom na to, trebate
započeti razmišljati o bodovima. No, prije negoli
dođem do toga, sve bih utrke odvozio sa stavom:
'Samo ću pokušati pobijediti:

"Kad sam vozio za Williamsovu i Jaguarovu
momčad, više sam se borio protiv vozača poput
Hamiltona jer sam se sporadično pojavljivao na
utrkama; kaže Webber. "Sada se pojavljujem na sva-
koj utrci i sve moram sagledati mnogo šire. Moram se
brinuti za momčad i za sve moje dečke, uključuju-
ći sebe. Trebam postići najbolji mogući dnevni re-
zultat bez dodatnog rizika. Ali, slušajte, to ne znači
da propuštam druge ... "

To se iz njegove vožnje jasno razabire. Dok su ostali
borci za naslov bili nesigurni na počecima utrka,
Webber je redovito dobro startao; jedina je iznimka
utrka u Niirburgringu gdje je promašio

Webber svoju vožnju mora poboljšati u jednom vrlo važnom području:
kvalifikacijama. Od prvih 12 utrka deset je počeo iza momčadskog

kolege - a jedna od Webberovih 'pobjeda' dogodila
se u Maleziji, gdje je Vettelu dodijeljena kazna zbog
koje je morao startati deset mjesta niže u poretku.
Naravno, količine goriva još više zamrse situaciju,
no i Mark je prepoznao subotnja popodneva kao
dio vikenda u kojem treba poboljšati svoju izvedbu.
Zbog vrlo ravnopravne borbe ove godine, što je
Mark na vlastitoj koži iskusio u Valenciji, utrkivar
ćete se otprilike na mjestu na kojem završite kvali-
fikacije - bez velikog napredovanja ili nazadova-
nja u utrci. '"

Sve u svemu, čudan je to preokret za vozača koji i
je do ove godine bio poznat kao stručnjak za jedan
krug. "Ne zabušavam u kvalifikacijama!" kaže Webber. E

~"Samo je desetinka ili dvije između mene i Sebasri-
~ana - no to je najvažniji dio vikenda. Znao sam biti 5

frustriran u utrkama s narezanim gumama, što je '"
meni otežavalo vožnju. Prianjanje guma s utorima za ~
razliku je od slikova vrlo promjenjivo. Na kvalifikaci- ,;:, , z~
jama sam znao kako prianjanje iskoristiti u svoju
korist, no sad kad bolidi imaju slikove prianjanje je ~
uvijek bolje. Želio bih biti za deserinku bolji u kvali- ~
fikacijama ali, zaboga miloga, uvijek želite više. e
bih to nazvao slabošću:'

Markov je izazov donekle nalik uspinjanju pokret-
nim stepenicama u suprotnom smjeru: ako se ne
mićete, idete unatrag i počinjete ispadati iz utrka.

Ta posebna utrka s vremenom ujedno je najveći
izazov Marka Webbera u vrijeme dok ova fasci-

nantna trkaća sezona dostiže svoj vrhunac.
"Nikad uistinu nisam volio okus šampanjca .. ." Mark nakon
svoje prve 11 pobjede u Njematkoj

Fl RACING STUDENI 2009 .••







P
ozlaćeni ulaz u sjedište FIA-e na Place
de la Concorde u Parizu dosta je
udaljen od neopraštajućih dina Sahare.
Zapravo, teško da postoji veći kontrast
u automobilizmu od ovog između
utihlih hodnika moći i središta užarene

pustinje na sjeveru Afrike. Međutim, baš je u
Sahari drskim bacanjem novčića prije 20 godina
počela priča o ovogodišnjim predsjedničkim
izborima FIA-e. Kovanicu od 10 franaka
bacio je Jean Todt, tadašnji šef momčadi
Peugeota, kako bi odlučio koji će od dvojice
njegovih vozača pobijediti te godine na reliju
Pariz-Dakar. Kovanica se okrenula na pismo,
što je značilo da će Ari Vatanen pobijediti
momčadskog kolegu Jackyja Ickxa.

U idućim danima Varanen je krivo skrenuo u
pustinji i tako natjerao Ickxa da ga pričeka na
kraju završne dionice kako bi ga Ari sustigao i
pobijedio. Tadašnji direktor FISA-e Jean-Marie
Balestre bio je bijesan zbog takvog postupka
momčadi. Vatanen je bio nezadovoljan tom
pobjedom, ali i nespreman da o tome govori,
dok je Todr bio drzak, smatrajući da je učinio
što je morao kako bi momčad pobijedila.

a mnogo se načina ta priča može prenijeti na
bit izbora koji očekuje članove FIA-e 23.listo-
pada kad će se okupiti u Parizu i izabrati novog
predsjednika. Je li bolje izabrati Arija Vatanena,
relijaškog prvaka blagog glasa koji se okrenuo
politici, osobu spremnu da pronađe pozitivno
i uvidi potencijal u svakoj situaciji, ili Jeana
Todta, čovjeka koji je Peugeot i Ferrari vodio
do nezapamćenih uspjeha, ali uz nemilosrdnu
učinkovitost zbog koje su se mnogi pitali kakav
je zapravo sportaš?

Utrka za mjesto predsjednika FIA-e je počela i
ovaj se put momčadske naredbe neće umiješati ...

KANDIDATI
Jean Todc karijeru je počeo kao suvozač u reliju,
a vrhunac je doživio osvajajući konstruktorski
naslov 1981. s momčadi Talbor Sunbeam Lorus
- iste godine kad je Vatanen postao svjetski reli
prvak sFordom Escortorn, što je još jedan dokaz
isprepletenih karijera ove dvojice. Nakon toga
Todr se umirovio i počeo upravljati Peugeotovim
automobilističkim aktivnostima, omogućivši toj
tvrtki uspjeh u WRC-u, nakon čega su uslijedile
pobjede na reliju Pariz-Dakar i, naposljetku,
dvije pobjede na utrci 24 sata Le Mansa, 1992.
i 1993. U Ferrarije 1993. stigao na mjesto
glavnog direktora trkaćeg odjela, a momčad je
napustio 16 godina kasnije s položaja glavnog
ravnatelja Ferrarija. Tijekom njegova rukovod-
stva Ferrari je osvojio 13 svjetskih naslova - šest
vozačkih i sedam konsrruktorskih.

Prva utrka Ari Vatanena u WRC-u bila
je 1974. Poznat po svom spektakularnom
vozačkom stilu, Vatanen je 1981. osvojio naslov
prvaka. Tri godine kasnije, 1984., pridružuje
se momčadi Peugeota koju je vodio Todt, a
sljedeće je godine gotovo poginuo u velikoj

Vjerojatno bi najpošteniji
način izbora bio da Jaeky
leD odlUČi o predsjedniku
bacanjem novčića ...

nesreći u Argentini. Kad se 1987. vratio, počeo
se natjecati na reliju Pariz- Dakar, koji je osvojio
1987., 1989., 1990. i 1991. Nakon što se krajem
1998. umirovio, Vatanen je iduće godine izabran
u Europski parlament, predstavljajući Finsku II

prvom mandatu, a Francusku u drugom. Ove
je godine poražen na izborima, nakon čega je
istakao svoju kandidaturu za predsjednika FIA-e.

PREDIZBORNE KAMPANJE
Vatanen je prvi objavio svoju kandidaturu,
čak i prije nego što je Max Mosley potvrdio
svoju namjeru da se na kraju mandata povuče s
mjesta predsjednika. Varanen je često posjećivao
paddock F1 i vodio je vrlo javnu kampanju,
pozitivno govoreći o neiskorištenom potencijalu
unutar onoga što on naziva "obitelji Ff: a što
se može pronaći i iskoristiti samo suradnjom.
"Neovisnost'; kaže Vatanen, "nema svrhu ako
niste snažni. Što vam vrijedi neovisnost ako
ničime ne upravljate?"

Međutim, Vatanen nije izričito kritizirao svoje
prorukandidate ili Mosleyja, ali obilježja njegove
kampanje su "vrijednosti, iskrenost i transparent-
nost" i svatko može slobodno interpretirati
koliko to ima veze sa sadašnjim vodstvom. Usto,
svoje je akredirive prenio i na ne toliko istak-
nute, ali ipak važne aktivnosti koje FIA provodi
za obične vozače. Glasovi tog dijela glasačkog
tijela ugrubo čine pola glasova FIA-ine Glavne
skupštine, a na tom području Vatanen ima
veliku prednost kao bivši član Europskog parla-
menta. Međutim, njegova kampanja nije prošla
bez nekoliko gafova - u srpnju ga je FIA-ina
zaklada ukorila jer je spomenuo da Todr FIA-
in mlaznjak pod krinkom vođenja kampanje
"Učinimo ceste sigurnima" zapravo koristi u
osobne predizborne svrhe .
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Ahhh, zagrljaj Todla I Schumachera nakon pobjede u Monzi 2008., na kraju
uspješnog deselgodišnjeg parlnerslVa s lerI'arijem

'Todrova kandidatura mnogo je bolje os-
mišljena. Zapravo, vođa njegove kampanje je
Richard Woods, bivši šef odjela za odnose s
javnošću FIA-e.

U međuvremenu Todr nije previše javno
istupao i ne očekuje se da će posjećivari pad-
docke prije V Singapura, sve dok se službeno
ne istaknu kandidature i ne počne predizborna
kampanja. Todr je zamislio i pokrenuo lukavi
srrareški program prepun deraljnih prijedloga,
primjerice složenih reformi FIA-inih statuta
koji ne zanimaju obične glasače, ali su važne
članicama, re je naglasio svoju želju da unapri-
jedi FIA-in posao.

Todtove vjerodajnice kao direktora sposob-
nog da obavi srvari velike su i on je, unatoč
dugogodišnjem radu u Ferrariju, zajamčio da će
biri neutralan. Posvećenosr kojom je posrizao
ciljeve za različire poslodavce daje dodarnu
režinu njegovoj izjavi.

Usto, spomena je vrijedno navesri i da ga Mos-
ley želi vidjeri kao svog nasljednika, podržavši
ga opisom "vrhunskog automobilisričkog
menadžera svoje generacije".

STRATEGIJE ZA Fl
Todr je naveo nekoliko prijedloga kako bi Fl
izgledala pod njegovim vodsrvom. Jedan od
najvažnijih je da prvensrvo nadgleda povjerenik
Fl i da deraljno obavješrava predsjednika o
zbivanjima

Ovo je promjena koji bi momčadi nedvojebeno
podržale nakon redovirih Mosleyjevih interven-
cija, no identitet tog povjerenika bio bi ključan
čimbenik da momčadi uisrinu i povjeruju u raj
susrav.

Također je predloženo osnivanje revizijske
skupine sudaca koji bi pregledavali poboljšanja
susrava čije su nedosljednosri dugo omerale
narjecanje. Također, predloženo je osnivanje
nove sregovne komisije koja bi isrraživala ozbilj-
na kršenja propisa, a zarim bi predložila kaznu
Svjerskom automobilisričkom vijeću. Usto, Todr
je obećao da će nastaviti s nastojanjima u sman-

KAKO SE BIRA?
PREDSJEDNIKAFIA-e bira Glavna skupština koju čini
221 klub iz 132 države. U većini slučajeva, država
članica ima pravo na jedan glas za svaku podružnicu
državnog kluba (civilno tijelo) i jedan "sportski" glas
za državno automobilističko tijelo. Mali broj država
ima samo civilno ili automobilističko tijelo i zoto provo
na samo jedan glas.

Klubovi koji imaju pravo glasanja moraju biti
punopravni članovi FIA-e i ne smiju prema njoj
imati nikakve dugove. Točan broj glasova određuje
Sekretarijat FIA-e dan prije samog glasovanja, no
vjerojatno će to biti oko 200 glasova. Najzastupljenija
regija FIA-e je Europa sa 45 država članica (uključujući
i Vatikan), nakon čega slijedi Azija (37 država članica)
i Afrika (26 država članica). Kandidati moraju svoju
kandidaturu objaviti između 11. rujna i 2. listopada,
o ona mora obuhvaćati popis 22 predložena kandi-
data za ključne administrativne položaje, s time da
nije dopušteno da se kandidati pojavljuju na više od
jednog popisa. To je vrlo kontroverzan zahtjev koji
otežava nastup izaziva ču.

Glasovanje je tajno i pod nadzorom FIA-inog prav-
nog odjela. Ako su, kao što se očekuje, samo dva
kandidata, pobjednik će biti onaj koji osvoji više od
pola glasova.

jenju rroškova kako bi se poboljšala održivosr i
priušrivosr automobilizma.

Za razliku od njega, Varanen nije ponudio
deraljne prijedloge, nego je izložio način na koji
bi njegova načela oblikovala njegovo rukovođenje
FIA-om.

Naglasio je važnost transparentnosti, bespri-
jekornog i pravičnog susrava upravljanja, re se
obvezao da će biri akrivno uključen kad će to biri
potrebno. Naravno, njegovo geslo o "manje poli-
rike i više strasti" bolje će prihvariri oni uključeni
u automobilizam. u

Ovo se ne smije svesri na birku dviju ide-
ologija'; naglasio je. "Ova bi torra mogla biri
mnogo veća. A Što je terra veća, to su i kriške
veće:' Varanen smarra da je nužna srabilnosr i

Valanen je 1981. briljirao na leškom reliju Akropolis, no prislup
polilici mu je mnogo umjereniji

višegodišnji plan kako bi se veliki pokrovitelji i
proizvođači mogli posveriri sportu, baš kao i da
Fl zadrži ulogu promicarelja novih rehnologija.

Uloga FIA-e bila bi da nakon savjetovanja
sudionicima narjecanja omogući privlačne
remelje, ali i da istodobno Fl bude pristupačnija
obožavareljima. Usto, Varan enova obveza trans-
parenrnosri odnosi se i na upravljačko rijelo Fl
- primjerice, on bi javno objavio nove dijelove
Concordskog sporazuma koji nisu poslovno
osjerljivi.

IZGLEDI
Vrlo je teško ove izbore za predsjednika FIA-e
shvariri kao išra više osim formalnosri oko
krunidbe Jeana Todra, osobe koju Mosley želi
kao nasljednika, jer Francuz je nedvojbeno očiri
favorir - podupire ga Mosley, vrlo je dobro
upoznar s FIA-om zahvaljujući uključenosri u
kampanju upravljačkog rijela o cestovnoj sig-
urnosri i ima moćne saveznike unurar svojeg
predloženog tima.

Koliko moćne, Todt je demonstrirao kad je na
dan Varanenove objave prikazao podulji popis
poruka porpore davdeserak ključnih osoba unu-
tar različitih FIA-inih područja.

Međurim, pravo je piranje slažu li se članice
FIA-e s Varanenom da je vrijeme za promjene.
Usto, unutar članica postoji snažna opozicija
kojom bi se Varan en mogao okorisriri jer je
nakon prošlogodišnjeg seksualnog skandala
Max Mosley zadobio povjerenje dvije trećine
glasača. Sam Varanen naglašava da su izbori
daleko od riješenih i polaže vjeru u kvaliretu
osobne neovisne prosudbe članova.

Neslužbeno, upaddockima Fl ima mnogo
onih koji su uzrujani činjenicom da bi Todt
mogao postari predsjednik no, naposljetku, ta
mišljenja i nisu od neke važnosri s obzirom da
momčadi Fl ne mogu utjecati na rezultate.

Taj će izbor morati obaviti članovi koji obu-
hvaćaju automobilističke udruge od Australije
do SAD-a, a njihove će odluke oblikovari
budućnost Fl u iduće četiri godine.
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Dok su bolidi jurili, nevjerojatno je što se sve
zbivalo u paddocku VN Europe...

Fl RACING STUDENI 2009.
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Na počelku sezone KERSje bio olpisan kao
skupa besmislica, medulim, najednom je počeo
donosili pobjede...
RIJEČi BRADLEY LORD
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KIRS je većinu 2000. išao rrnovitim
putom. Zapravo, toliko trnovitim da bi se čak i
Luca Badoer složio s većinom iz svijeta Formule
1 koji su strogo kritizirali KERS. Prije otpri-
like 18 mjeseci Max Mosley nam je obećao novi
sustav obnove energije koji će predstavljati rev-
oluciju u ovome sportu. To je naišlo na skepsu,
ali on je ustrajao na tome da će natjecateljska
kultura Formule I biti zamašnjak razvoja teh-
nologija koje povećavaju učinkovitost, toliko
važnih za automobilsku industriju.

Do sredine sezone samo su dvije najveće
momčadi uspješno koristile KERS, a šef jedne
od njih, Ferrarijev Srefano Dornenicali, otpisao
gaje kao neuspjeh. Ugledni član FOTA-e
Flavio Briatore nazvao ga je "genijalnim izu-

mom koji mnogo košta'; a u FOTA-i su se
složili da ga ne koriste 2010. Međutim, otada
je KERS pomogao McLarenu da postane
vodeća momčad i zajedno s Ferarijem koji je
počeo zauzimati mjesta na podij u, pobjeđuje
na utrkama. Premda je korištenje KERS-a
prema pravilima za sljedeću godinu trenutačno
dopušteno, sve je vjerojatnije da ga većina
momčadi zapravo neće rabiti.

"Naposljetku je KERS postao filozofsko
pitanje'; rekao nam je FIA-in tehnički savjet-
nik Tony Purnell. "Želimo li na bolidima nove
tehnološke izazove koji se mogu primijeniti i
u automobilskoj industriji? Ili treba li FI otići
stopama NASCAR-a u svijet zabave? To je
najvažnije pitanje:' Da budem iskren, to uopće

nije u pitanju, jer FI zasigurno teži važnim
stvarima, ali i zabavi. Štoviše, uporabom
KERS-a postiglo bi se oboje. Dakle, što je pošlo
krivo?

KIR S je jedna od najvažnijih tehničkih
inovacija nastalih u F1 u posljednje vrijeme.
Max Mosley ga je označio kao "jedini ozbiljni
inženjerski izazov za momčadi u posljednjih
godinu i pol dana", ali njegov je nabrušeni ton
prikrio činjenicu da je KERS ozbiljna tehnička
glavobolja. Izazov je stigao u dva dijela: prvi,
prikupiti, pretvoriti i pohraniti dovoljno
energije za proizvodnju 400 kJ po krugu, što
odgovara snazi od najviše 60 kW, kako bi se
dobilo kratkotrajno povećanje snage u nekoliko
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navrata. Vremena po krugu poboljšala bi se
najviše za 4 desetinke ovisno o stazi, ali kako
to nije obično poboljšanje performansi tipa
"prišarafi još nešto'; to nas dovodi do drugog
dijela problema: kako postići da u kontekstu
pravila za 2009. sustav predstavlja neto dobitak
u performansama.

Mogući nedostaci bili su mnogostruki. Prvo,
prikupljanje energije na kardanu imalo bi štetan
utjecaj na stabilnost pri kočenju. U osnovi,
motor povezan s koljenastim vratilorn imao bi
isti učinak kao i prerani prelazak li niži stupanj
prijenosa, s mogućnošću blokiranja stražnje
osovine i usporavanja. Drugo, tu su i problemi
s masom i težinom: Što se tiče prvog, nezgrap-
nosr sustava učinilo je ugradnju zahtjevnom,
imajući u vidu dimenzije suvremenog Fl
bolida; također, težina sustava mogla bi ugroziti
težište bolida, premašiti donju granicu težine
(osobito s višim vozačem) ili omesti momčad u
nastojanjima da postignu savršenu raspodjelu
težine kako bi se gume najbolje iskoristile.
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Sve se svelo na jednostavnu činjenicu da
pravila za 2009. nisu bila usklađena za upo-
rabu KERS-a, a nedostaci sustava pokazali su
se većima nego Što se mislilo. "Pravi problem
nije bio u samom KERS-u'; nastavlja Purnell,
"nego u tome da niste mogli podesiti KERS
tako da održite učinkovitost bolida i izvuče te
najviše iz guma:' Ova činjenica zasigurno je
zatekla momčadi poput BMW-a i Renaulta
koje su mnogo uložile samo da bi shvatile da
sustav zapravo ne poboljšava performanse
toliko koliko su pokazale simulacije. Ferrari i
McLaren jedini su uspjeli razviti rješenja koja
su rezultirala napretkom u performansama, a to
je postalo vidljivo tek u drugom dijelu sezone.
Svi se slažu da je njihov sustav akumulatora
najbolji, a da bi to postigli posegli su za resur-
sima u Njemačkoj, Sjedinjenim Američkim
Državama i Ujedinjenom Kraljevstvu. Uposlili
su trojicu inženjera koji su imali iskustva s
projektiranjem hibrida. "Konačna težina bila je
vrlo, vrlo važna'; pojasnio nam je porpredsjed-

nik Mercedes-Benza orberr Haug. Postavili
smo si ambiciozan cilj od 25 kg. Na početku
sezone sustav je težio 25,3 kg, a sada je još
lakši." U Mercedesu smatraju da daljim razvo-
jem mogu skinuti još nekoliko kilograma. Upo-
raba akumulatora za pohranu energije polučila
je još jedan dobitak za cijeli sustav, omogućivši
da se KERS izgradi iz više dijelova. Akumu-
latori su tako smješteni duboko u desni bočni
panel, a elektronika koja upravlja sustavom u
lijevi. Time je momčadi ostavljena mogućnost
ublažavanja štetnog utjecaja povećane težine na
težište i raspodjelu težine bolida.

Mclarenov čudesni povratak u formu u
drugom dijelu sezone urišao je priče o tome
kako bolidi s KERS-om ne mogu pobijediti.
Dokazali su da je veza uporabe KERS-a na
početku sezone i loših nastupa bila više slučaj na
nego posljedična. Izazov ugradnje KERS-a
je težak, ali u Mercedesu su pokazali da je
ostvariv. Prava je istina da je KERS zapravo



žrtva okolnosti. Prvo, nova su pravila učinila
prereškim postizanje neto dobitka u perforrn-
ansama.

To je bilo dodatno zakomplicirano koinciden-
cijom da su momčadi koje su ga razvile previd-
jele rupu u pravilima koja je dopuštala uporabu
dvostrukog difuzora.

On je omogućio mnogo veći dobitak na per-
formansama i tijek zbivanja početkom sezone
kad je svaki pozitivni učinak KERS-a bio zas-
jenjen manjkavom aerodinamikom. Tek nakon
što su se Ferrari i McLaren uhvatili u koštac s
problematičnom aerodinamikom, počeli su s
KERS-om polučivati pozitivne rezultate.

Ironija je u tome što će pravila za 2010. zapra-
vo omogućiti lakši neto dobitak od KERS-a jer
je najmanja dopuštena težina povećana na 620

kg, a prednje gume su sužene, što će pomaći
raspodjelu težine dalje prema natrag.

Drugo, kontradiktorne je i kontroverzno što
je usporedno s FIA-inom politikom kresanja
troškova predstavljen skupi sustav s margin-
alnim rezultatima koji se u nekim slučajevima
nikako ne isplati. U upravljačkom je tijelu
napravljena razlika između korisnih troškova
i nepotrebnog trošenja na aktivnosti poput
usavršavanja aerodinamike koja običnim
vozačima nikad neće biti od koristi. Međutim,
bez obzira koliko to sve ima smisla, ako ste za
to da F1 promiče vrhunsku tehnologiju važnu
i za automobilsku industriju (a nisu svi takvi),
teško je opravdati istodobno kresanje troškova
i uvođenje skupe tehnologije. Mercedes je
nepopustljiv u tome da je KERS u proiz-

"Godine 2009. zbog pravila nije bilo lako
postići učinkovitu postavku KERS-a"
Tony PurneIl

vodnju cestovnih automobila donio korisna
saznanja, zapravo oni su jedan od samo dva F1
proizvođača koji prodaju i oglašavaju cestovne
hibride. Ali, ne dijele svi proizvođači takav stav.

Pitanje je, dakle, hipotenčno, s obzirom da su
se momčadi FOTA-e složile da iduće sezone
ne koriste KERS. Williams i Force India nisu
članovi te udruge i ta ih odluka tehnički ne
obvezuje. Međutim, u Williamsu nisu uvjereni
da je njihov sustav spreman za utrke, a u Mer-
cedesu ne žele kršiti duh sporazuma u FOTA-i
kako bi svojim sustavom snabdjeli Force Indiju.
Također, tri nove momčadi moći će slobodno
koristiti KERS, ali istodobno imaju posla preko
glave s dizajniranjem i proizvodnjom vlastitih
bolida.

Premda bi mogla imati odlučujući utjecaj na
završni dio sezone, ova tehnologija budućnosti
izgleda da je predodređena da barem na trenu-
tak ostane samo zanimljiva fusnora u povijesti
Fl.. Sljedeća velika promjena pravila o pogon-
skim skupinama na redu je 2013. i očekuje se
da će hibridne tehnologije biti dio tog paketa.
"Do prve utrke imamo 42 mjeseca" primijetio
je Mercedesov inženjer sa sjajem u oku. "A to
uopće nije daleko."

KERS je možda izgubljen za 2010., ali zasig-
urno neće pasti u zaborav.
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Upoznajte Rogera: trenera,
pouzdanika, motivatora,
navijača s pitwalla i čovjeka
koji je pomogao da Mark
Webber osvoji veliku nagradu
RIJEČi TOM CLARKSON
SLIKE MARK THOMPSON/GETIY IMAGES

MOŽDA POZNAJETE stisnutu lijevu šaku
Rogera Clearyja. Njome često s pirwalla maše
Marku Web beru dok vadi pitboard, a taj čin
ohrabrenja mnogo objašnjava o njihovom odnosu.

Cleary Marku nije samo fizioterepeur: brine
se o svim vidovima tjelesne dobrobiti svog vo-
zača tijekom trkaćeg vikenda, a odgovoran je i
za pitboard. "Ne volim koristiti izraz nezamje-
njiv'; kaže Mark, "ali Roger je fenomenalan. S
njim sam bolji vozač nego bez njega jer me iz
tjedna u tjedan dovodi u odličnu formu:'

Webber i Cleary počeli su zajedno raditi na
Velikoj nagradi Španjolske 2006. Roger je od-
mah uklonio neke neugodnosti koje su do tada
ometale Markovu karijeru, a njegova dijagnosti-
čka vještina bila je iznimno korisna prošle zime
tijekom Markova oporavka od loma noge i
ramena.

Na utrci Roger provodi više vremena s Mar-
kom od bilo koga drugog. Nadgleda Webberov
unos tekućine i prehranu te mu priprema tijelo
za zahtjevnu vožnju F1 bolida. "Devedeset
posto mog posla je prevencija'; kaže Roger.

Stalno nadzirern Marka, tražim sve poteškoće
prije nego što postanu problemi, brinem se da

uzima ispravnu hranu i tekućine. No, da budem
iskren, on je profesionalac: sve mu morate
reći samo jednom:' Rogerov opis posla tek se
nedavno vratio u normalu: prvih šest mjeseci
godine pomagao je u Webberovu oporavku od
biciklističke nesreće. "Vozači utrka ne ozljeđuju
se često'; kaže Roger, "zato je za Marka bila ve-
lika stvar pretrpjeti tako veliku traumu.Nogo-
metaši su navikli na ozljede, ali on je vozač
utrka. Prvi tjedni su mu bili vrlo teški, ali kad je

ustanovio da napreduje, POStalo mu je mnogo
lakše:'

Roger i Mark zajedno su proveli stotine
sati, radeći na nozi i usto pokušavali održati
Markovu snagu. Mnogo su hodali po bazenima,
postavljajući uobičajene ciljeve. Zatim je stigao
prvi F1 test u Jerezu 11. veljače.

"Bio je živčan', kaže Roger, "ali bio sam siguran
da će sve biti u redu. On je vrlo odlučan, a već
smo odradili i malo kartinga, što vas dobro
protrese,"

Mark je na Jerezu odvozio 83 kruga, što ga je
naučilo dvije stvari: prvo, vratio se među vozače
utrka; i drugo, RB5 je odličan bolid. "Taj prvi

Bez obzira njiše li We~bera na elastičnoj vrpci ili mu u bolld dodaje piće,
Roger je uvijek blizu

Spoznaja da je RB5 odličan
bolid bila je veliki izvor
motivacije za oporavak od
ozlijede noge
dan bio je izvor morivacije', kaže Roger. "Nakon
toga nestale su sumnje o njegovoj tjelesnoj
spremi:'

Prebacimo se na Niirburgring, gdje je nakon
mnogo mahanja s pitwalla Mark osvojio svoju
prvu Veliku nagradu. Kada se vratio u Red
Bull Energy Station, zatekao je Rogera kako
priprema obrok nakon utrke. "Uspjeli smo
stari'; rekao je. "Uspjeli smo:'

On je više od fizioterapeuta, on je Roger. FO
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"Naš je bolid bio sve brži. Bio je
lo nevjerojalan osjećaj. Konkurencija
je samo lurila u svoje šloperice ... "
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frank Williams i njegovi inženjeri htjeli su u ljeto 1979. samo "srediti" legendarni bolid M07,
no jednostavno poboljšanje učinilo je bolid dominantnim te sezone. A kad je počeo pobjedivati, više ga
se nije moglo zaustaviti... RIJEČi MAURICE HAMILTON SLIKE LAT ARCHIVE

iUamsov bolid FW07 prvi je put
javno predstavljen na utrci ali u njoj
nije vozio. Naime, bio je s ugašenim
motorom parkiran u pitlaneu Long
Beacha, a konkurenti su ručni rad
Patricka Heada gledali s pristojne

daljine. Tako je to bilo 1979. - kad ste imali
novi bolid, odmah ste ga krstili u utrci. Usto,
premda je to već bila četvrta utrka sezone, Head
i Williams su smatrali da bolid još nije spreman
za utrkivanje.

Vozači Alan Jones i Clay Regazzoni odvozili
su utrku u Long Beachu u starom bolidu FW06,
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a Jones je završio na 3. mjestu s minutom
zaostatka za pobjedničkim Ferrarijem Gillesa
Villeneuvea. Bilo je to 8. travnja, a Jones je u
studenome godinu ranije napunio 32 godine
i do tada je imao samo jednu pobjedu u kari-
jeri. Dok je hodao pitlaneom nakon dvosatne
naporne utrke neravnim ulicama, Jones je
dignuo palac gore prema FW07. "Bolje vam je
da ovaj bolid bude j***** dobar'; izjavio je.

I bit će dobar - nedvojbeno jedan od najboljih
u dugoj liniji natjecateljskih bolida tvrtke Wil-
liams Grand Prix Engineering. Ipak, zakasnio
je, što je Williamsa i Heada košralo naslova na

kraju sezone u čijem su drugom dijelu gotovo
potpuno dominirali. Zasad, međutim, V
SAD-a Zapad bila je završena i zaboravljena
i Williams se mogao usredotočiti na bolid
FW07, Headov od~ovor na Lorus 79, prvi
bolid s aerodinamičkim učinkom da, kojim
je Mario Andrerri osvojio vozački i konstruk-
torski naslov 1978.

"Nisam išao na posljednju utrku 1978:;
kaže Head. "Tada se momčad doista svodila
na minimum osoblja. Neil Oatley nam se
pridružio u dizajnerskom uredu i bilo je očito
da Lotus 79 fantastično prianja na podlogu.





Alan je izjavio da se osjeća smiješ no kad je
Lorus ispred njega. U sporijim zavojima ga je
mogao pratiti, čak mu se i približiti, no u brzima
je bio jednostavno nevjerojatan. Gotovo kao da
su mu gume bile od pet puta mekše smjese od
naših. Morala je biti riječ o aerodinamičnom
potisku,"

Williams se malo raspitao oko mogućnosti
korištenja zračnog tunela (koji su 1978. bili
novost) i uskoro im je proučavanje podataka
iz tunela Kraljevskog koledža počelo otkrivati
tajne aerodinamike.

"U siječnju 1979. pridružio nam se Frank
Dernie', nastavlja Head. "On je pametan
momak i zbog njega smo imali vrlo dobre bočne
zavjesice. Na žalost, nismo uspjeli pripremiti
bolid za početak sezone pa smo iskoristili dva
FW06 za koje sam smatrao da su dovoljno
dobri za sredinu poretka. No, bilo koji bolid
s učinkom da bio je brži od bolida bez njega i
uistinu smo zaostajali"

"Bolid FW07 smo u Long Beach dopremili
kako bi ga pogledali neki od arapskih pokro-
vitelja, a nakon utrke smo ga odvezli na stazu
Ontario Motor Speedway. Alan je odvozio
tri kruga, ušao u boks, izašao, ugasio motor
i rekao: "Sad mi je jasno zašto oni prokleti
Lotusi imaju takvu prednost. Štogod učinio, ne
mogu natjerati bolid da proklizava. Fantastično
prianja:' Naravno, poslije dodatnih 50 testnih
krugova i nakon Što je otkrio nove razine pri-
anjanja, uspio je proklizati bolid. FW07 je od
početka bio dobar:' No, na žalost, bolid nije u
početku bio pouzdan. Na debiju u Španjolskoj
oba su boli da odustala zbog raznih tehničkih
problema, ali ne prije nego što je Jones postavio
drugo najbrže vrijeme kruga. No FW07 je svoj
potencijal počeo dokazivati dva tjedna kasnije u
Belgiji, kad je Jones vodio u utrci - prvi put od
Frankovih F1 početaka 1969. bolid Williamsove
momčadi vodio je u utrci. Međutim, 30 krugova
prije kraja motor se ugasio zbog problema s
elektronikom. Jones nije bio previše sretan, no
znao je da se i njegova momčad jednako osjeća.

akon 6 od 15 utrka, Ferrari je u poretku kon-

struktora vodio s 45 bodova, a Williams je bio
na šestom mjestu, s tričavih četiri boda.

U Monaku se, kad je Jones prokockao treće
mjesto zaletjevši se u ogradu, činilo da momčadi
ništa ne ide od ruke. Međutim, kad je Regaz-
zoni spasio dan osvojivši drugo mjesto unatoč
gubitku drugog stupnja prijenosa, stvari su se
počele povoljnije razvijati.

Ali tako to nije vidio Frank Williams nakon
Što je Renault u Francuskoj prvi put pobijedio,
jer je to označilo početak razdoblja turbopu-
njača. Kako je nakon toga slijedila VN Velike
Britanije, Frank je smatrao da će turbopunjači
na brzim ravnim potezima Silverstonea uništiti
konkurenciju. No, nije računao na domišljati
mali aerodinamički dodatak koji nitko nije
mogao vidjeti jer se nalazio duboko u bolidu.
Renaulti i ostali automobili bit će potpuno
nadmašeni.

Poboljšanje performansi bolida bilo je
potpuno neproporcionalno jednostavnosti tog
aerodinamičkog poboljšanja. Tzv. "trik" nastao
je hermetičkim zatvaranjem područja niskog
daka gdje su se donje ploče bolida spajale s Cos-
worthovim motorom DFV V8. Naime, zbog
rupe u tom području niskog tlaka istjecao je
zrak. Tko se zapravo u momčadi sjetio zabrtviti
tu rupu ni danas se točno ne zna, no učinak je
bio nevjerojatan.

"Mislim da nismo shvaćali koliko će to biti
važno'; izjavio je Head. "Krenuli smo na tesri-
ranje u Silverstoneu i Alan je za 1,2 sekunde
skinuo svoje najbolje vrijeme. Izjavio je: 'Ušao
sam uzavoje Copse i Srowe i nasred zavoja
pomilsio zašto vozim tako sporo?' Zapravo,
morao se natjerati da ne makne stopalo s gasa:'

Frank Dernie dodatno objašnjava: "Nas trojica
smo iz različitih razloga hdjeli urediti podnice
oko motora. Ja sam postavio oplatu kako bi
protok bio stalan i neprekinut i mislim da je to
bilo najbolje poboljšanje koje sam ikad vidio u
zračnom tunelu. Bilo je to toliko poboljšanje da
sam se odmah vratio iz zračnog tunela i nacrtao
ga u planove. Mislim da je testiranje bilo tjedan

Brtvljenje rupe I podnici oko !lotora omogucilo je Willialllsu f1Intastičoe rezultate i nadmBCčak i u ojoosu na bolide s turbopunjačima. Jones Ina
fltlgrafijil je Idustao od utrke na Silverstooeu 1979. zbog mra ~rpkeza ndu, na Regazzoni je ipak WillialllSD donil PI'Y1lpobjedu
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prije utrke i zato je u ponedjeljak poboljšanje
izgledalo dobro, u utorak sam ga nacrrao, a u
četvrtak smo ga već proizvodili u tvornici. Svi
smo bili uzbuđeni jer bio je to velik iskorak za
momčad:'

Zapravo, tako velik da Frank Williams nije
vjerovao očima kad je na štoperici provjeravao
rezultate slobodnih treninga. Prisjetio se:
"Promjene na bolidu činile su nam se razumne,
ali i ništa više od toga. Odjednom je bolid bio
mnogo brži i sve se promijenilo iz temelja.
Nikad neću zaboraviti taj osjećaj. Također sam
provjeravao i vremena konkurenata da se uvjer-
im kako nisu jednako brzi. Mnogo je ljudi zur ilo
u svoje štoperice i nikad neću zaboraviti očaj na
njihovim licima:'

Patrick Head se prisjeća i sljedećeg koraka:
"Alan je krenuo u prvi kvalifikacijski krug i
izletio je u Copsu. Nakon toga ušao je u boks
sa stražnjim krilom koje je visjelo s bolida. Brzo
smo zamijenili krilo i stavili mu nove gume. Prvi
krug odvozio je za nevjerojatnih 1:11,8, a svi
su ostali bili tri sekunde sporiji. Prije toga krug
je odvozio za 1:13,6. Doslovno je cijeli pitlane
urihnuo - svi su bili zaprepašteni jer nitko nije
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mogao ni izbliza odgovoriti Alanovom vremenu.
Bilo je očito da smo na konju, osim ako nas ne
zadese problemi s pouzdanošću:'

A to je bila slaba točka bolida. Jones nije uspio
pobijediti zbog kvara na crpki za vodu. Ali dok
je Jonesov bolid šepao kroz piclane, s druge je
strane zida Regazzoni projurio ciljnom ravni-
nom i pobijedio. Konačno je Frank pobijedio s
bolidom koji je nosio njegovo prezime.

Neil Oadey nam je opisao taj osjećaj: "Te
sam godine bio Clayov inženjer i zato je bilo
fanrastično kad je moj vozač pobijedio. Razum-
ljivo, u momčadi su prevladavali različiti osjećaji
zbog Jonesova dobra odnosa s Williamsom i
Headom i činjenice da je mnogo pridonio raz-
voju momčadi.

Ako je i bilo proslave, ja joj nisam nazočio jer
Frank nije osoba za velika slavlja. Usto, utrka je
bila u subotu, pa nam je nedjelja bila slobodna, a
mnogo je mojih prijatelja došlo na utrku i karn-
piralo oko staze.

Nakon završetka utrke otišao sam do njih na
nekoliko piva. Bio je to očito vrlo lijep trenutak.
U kratkom razdoblju uspio sam se zaposliti
u automobilisričkoj industriji i završio ovdje,

radeći na bolidu koji je pobijedio na VN Velike
Britanije:' Williams je smatrao luksuzom
činjenicu da iza boksa ima malu kamp prikolicu,
ali nakon utrke on i njegova supruga Virginia
otišli su u nju uživati u pobjedi. "Nismo željeli
da raj dan završi'; prisjetila se Virginia. "Sjeli
smo u tu inalu kamp prikolicu i gledali zalazak
sunca. Ljudi su odlazili, ali Frank nije želio
napustiti stazu. U zraku se osjećalo neobično
ozračje. "Pobijedili smo u utrci!". Bio je to pose-
ban trenutak. Nezaboravan,"

Frank se s užitkom pripremao za posljednjih
šest utrka. Jones je vodio u svakom krugu u
Njemačkoj, u svima osim prva tri u Austriji i u
75 krugova, uključujući i najvažnije, u Nizozem-
skoj. Dugo zaustavljanje u boksu zbog promjene
akumulatora bilo je samo uvod u ripičnu jurn-
javu s kraja poretka do devetog mjesta u Monzi,
gdje je Regazzoni osvojio treće mjesto iza dva
Ferrarijeva vozača, Jody ja Schecktera i Gillesa
Villeneuvea. Nezaboravni dvoboj s Villeneuve-
om u Montrealu omogućio je Jonesu još jednu
pobjedu. Možda bi pobijedio i u petoj utrci da
mu nakon zaustavljanja u boksu nije na posljed-
noj utrci sezone u Warkins Glenu otpao kotač.

'I,
Rover

Usto, Williams se uspio dokopati drugog mjesta
u poretku konstruktora, no bilo je prekasno.

Neil Oadey je izjavio: "Imali smo sreće u
Njemačkoj. Kad smo nakon utrke otišli u pare
ferrnč, jedna od stražnji guma Jonesovog boli da
bila je potpuno prazna. A kad smo bolid vratili
u tvornicu, odzračnik gumenog međuspremnika
goriva bio je gotovo izvrnut. Kako je taj bolid
uopće mogao voziti, ne znam. Jones je pobijedio
u svakoj utrci u kojoj nije imao tehničkih prob-
lema, ali do tada su Ferrariji već previše odmakli
u konstrukcorskorn poretku:'

"Kao što sam rekao, FW07 je bio dobar bolid',
dodao je Head. "U prvom smo dijelu sezone
izgubili u previše utrka, ali u drugom smo dijelu
ozbiljno zaprijetili:'

I ta se prijetnja nastavila sljedeće sezone. Ovaj
je put Williams bio spreman i B-inačica bolida
FW07 omogućila je osvajanje prvog vozačkog
i konstrukcorskog naslova. Usto, isto su umalo
ostvarili 1981. s bolidom FW07C, ali je Carlosu
Reurernannu nedostajao jedan bod da ponovi
Jonesov uspjeh iz 1980.

Williams je tada u svakom pogledu mnogo i
vrlo brzo napredovao. FO
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MOSS POBIJEDIO
ZAHVAlJUJUĆI DUNlOPU
OVIH DANA ORGANIZIRATI snimanje u
Fl uopće nije laka zadaća. Među menadžerima
vozača i PR-a momčadi razmjenjuju se gomile
e-mailova. Jedan SMS potvrđuje mjesto, a drugi
vrijeme snimanja. Današnja napredna komu-
nikacijska sredstva jednostavnu zadaću pretvara-
ju u vrlo zahtjevan posao. No svih tih problema
s mobitelima i B1ackBerryjima nije bilo u vri-
jeme održavanja VN Njemačke 1961...

Vozači i šefovi momčadi na ovoj se fotografiji
druže u Dunlopovu boksu niirburgrinškog pad-
docka. Kako će se pokazati, komplet
Dunlopovih guma imat će veliki utjecaj na
rezultat utrke u gorju Eifel.

Sat prije početka utrke kratak je pljusak
natjerao momčadi da na bolide montiraju gume
za kišu - ali se staza vrlo brzo osušila. Stirling
Moss, za vozačem svog tamnomodrog Lotus-
Climaxa u vlasništvu Roba Walkera, nije
poslušao Dunlopov savjet pa je utrku započeo
na "zelenim" gumama za kišu.

U 13 od 15 krugova Stirlingje junački
zadržavao vodeći položaj pred jačim Ferrarijima
Wolfganga von Tripsa i Phila Hilla. Ali baš kad
su crveni boli di počeli krug od 22,72 km
obilaziti za manje od devet minuta kako bi
dostigli vodećeg, pljusak je u završnici pomogao
Mossu. Kako je uspio sačuvati gume, na kraju je
povećao vodstvo i zabilježio jednu od najdojm-
ljivijih pobjeda svoje karijere. Samo da nam je na
Twirteru mogao opisati kako se osjećao ...
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3 JACK BRABHAM
VladajKčemprvakudopuštenje dodalJli
trllilJ kau ~i se Dmkal la mj Ini VB
IlIIr - Zllislite ~aseb ~III~i ~ms. U
~ml je mll ISJil ~rijeći I n~stn,ali
je aaletia la Ilnu i zmiil a 1!'Iljl.

1 JIM ClARK
S papirnatompropusnicon,lIlieom
zaMDDI za ~Iače, Clalt se dlila
ml raspollžell. NI ilal je razlila za
~riglmije ~jekl. yjkea~ajer I. je
otkazaoopraYljač,pa je u pmAl knJlu
treniDgaizletio sa staze. Na sreću, lije
~iollIije'el.

2 JOHN COOPER
_ S Clam. illnesllll Irelaadamčaska

~elCII~el1. Bil je b nill yjkll~ZI
Illca~ izSlltibll jer SI I ~lli~1Jacb
BI1~hla ~reUbYiIi Ini l,5-litreli IlIIr
Cnelt.,.clillu uji se mil ~I 8800
okrel3ja i dano 172 IS.



4 STlRlING MOSS
U izJlačaauBI kalDbinmnu s logltipam
BROI:-ai zgodnim "kaledžicallla", MIss
je jldina pl'1lflsiunalno odjeven Dsoba u
sku~ili. Okratil! pOlllraust la elastičnu
Inšeb klača, šb mči ~a ni SI
Illnice liše II IIII ZJ~lesti za
~a~ltice".

B GRAHAM Hill
Hill je bio prvi vozač kaji je tijekom
t"lOinga krug YDZioispod devet minuta. Ali
u prvom se krugu utrke njegov BRM
sudario s GurneyjeYimPorscheom. Hill je
preko bankine izletio sa staze, preletio
preko fotografa i završio u polju.

5 HUSCHKf VON HANSTflN
BiYšitrkač kaji je nzio na Mille Migliji i
Tarla Iloril prebacil se la n'elje
Plrschean trkače, ujela. PIZIat kal
"karli trkač" n~il je ml'ličn Illča~ I
njlj SI YDZiIiOal GII'IIJ i JI 1lllier.

1 JO BONNlfR
S laganim SeSirićem i pomodnom bradicom,
Jo Bonnier slika je i prilika Sika 1961.
Sndanin je imao uzbudljivu utrku jer mu se
u prvom krugu probušila guma, a četiri
kruga kasnije morao je odustati u oblaku
bijelog dima iz ispuha.
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Kimija i Lewisa ne zanima namješlaljka u Singapuru . jesu li i Dni navikli na muljaže?

gorkim okusom jurimo prema kraju
prvenstva. Povijest će reći svoje, ali se
bojim da će Jenson Button biti svjetski
prvak u rangu s Damonom Hillom,
Jacquesom Villeneuveorn, možda Jody
Scheckrerom, Alanom Jonesom, Den-

nyem Hulmeom ...
Vjerujem da nikome ne odgovara da se u

zadnjoj utrci, dva preostala kandidata za naslov
prvaka bore za opako sedmo mjesto i još opakija
dva boda ...

Usput, na stazi na kojoj su Senna i Prost odra-
dili par najvećih dvoboja u povijesti Fl. Narav-
no, u borbi za vodstvo u utrci, a na što su nas
navikle i zadnje generacije. Jenson i Rubens to

RIJEČi GORAN DIJAKOVIĆ

sportu i vrhunskoj tehnologiji tako da za
ovogodišnju izvedbu Ferrarija, McLarena i
Renaulta imamo samo jednu riječ - sramota.

Singapur je bio dosadan do boli, Suzuka
pospana i dosadna bez boli. ajuzbudljivije
stvari su bile požar u jednom od bokseva jer
je mehaničar pušio, tučnjava BBB i Torcide u
gledalištu te posjet delegacije našeg HEP-a, jer
je teško očekivati da dvije milijarde potrošenih
luksa može proći bez naših mađioničara ...

akon Briatorove svinjarije ništa više neće biti
isto. Tko zna koliko su nas puta do sada pre-
varili? Sad se sumnja u sve.

Force Inda je na dva najslavnija rrkališra u Spa
i Monzi zamalo pobijedila, a na ostalima, prije

Nismo navikli da se kandidati za naslov prvaka svijeta
u utrci bore za odlično sedmo mjesto...
rade za sedmo mjesto ... Uz to, Jenson je prije
utrke izjavio da će paziti kako vozi, a Rubensu
su za vrijeme utrke javili da ništa ne riskira.
Zapravo, trebalo im je javiti da obojica stanu,
uzmu čamčiće na jezeru unutar Suzuke i
sutra iz novina saznaju je li netko od njih u
međuvremenu možda postao svjetskim prva-
kom ... Ayrtone, oprosti nam, gdje god da jesi ...

Istina, ova je sezona donijela par situacija
u kojima je David opalio pokoji šamar Goli-
jaru, što svatko voli vidjeti. No, Fl nije tako
zamišljena, jer se radi o vrhunskom svjetskomJ FI WING ITUDENI 2009.

i poslije, opet su debelo otraga. I to bi sada kao
trebalo biti potpuno norrnalnol? Čakje i djelo
genijalnog Rossa Brawna dovedeno pod znak
pitanja ... Možda su mu, u potpunom raspadu
sistema na početku godine, dozvolili sve i sva...

Da skratirn, prevara je dio života i vjerojatno
nikada nećemo znati. eka nam samo daju
spektakl i uzbuđenje. Neka se ne događa da,
sedam krugova prije kraja u Japanu, redoslijed
iza sigurnosnog auta bude isti onome na cilju.

Dakle, apsolutno niti jedno jedino preticanje
na trkalištu koje za to ima mjesta... ekad se za

Suzuku (nije bilo japanskih vozača) prijavilo dva
milijuna ljudi, a lutrija je odredila kojih će 200
tisuća sretnika prisustvovati urrci. Ovoga puta
bilo je praznina u gledalištu ...

Priprema za utrku je postala noćna mora. Tko
je lagan, a tko ima Kers, tko će na ovim a tko na
onim gumama... avijači Miki Mausa likuju jer
je na startu pretekao četiri bolida i pokazao da
je "pravi'; ali fanovi Paje Parka to ne priznaju jer
je Miki imao Kers i 20 litara manje benzina na
mekanim gumama, a pri temperaturi staze od
40 stupnjeva. 'Aaaaa, onda ništa, kao da ništa
nije napravio ..:'

FIA i dalje lura, utrke su dosadne. Sponzori
bježe, ne samo iz Renaulta. Novi svjetski prvaci
imaju samo jednog jedinog!?

Koliko se god trudio, Kimi je najveće razoča-
ranje godine. Umjesto da je kao Michael Schu-
macher izgradio Ferrari oko sebe i pobrao još
par naslova, skandinavska indolencija bila je
jača ... Teško mi je vjerovati, ali ako se ne dogov-
ori s McLarenom i odustane od Fl., na vječnoj
listi svih vremena Kirni će biti parkiran iza Mike
Hakkinena ...

Massa je jako napredovao, ali on nije prva liga
niti će ikada biti. Mislim da će to Fernando lako
pokazati slijedeće godine. Prošle se godine za
naslov svjetskog prvaka, u ime Ferrarija borio
Massa ... Molim?

Pitalo svjetske prvake što misle o Briatoreo-
vom kriminalu ... Kimi je rekao da se to nije dog-
odilo u njegovoj momčadi i da on tu ne može
ništa promijeniti ... (!?). Lewis je kazao da to nije
njegov posao ... (!?)" FO


